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ZPRAVODAJ STAVEBNÍHO BYTOVÉHO DRUŽSTVA

Martin Špoula z firmy Most 
Creative Space přednáší v měst-
ské knihovně o virtuálním sta-
rém Mostě. Jeho posluchači byli 
tentokrát účastníci zasedání vý-
boru Rady bytových družstev se-
veročeské oblasti (Ústecký a Li-
berecký kraj), kteří se každý rok 
v dubnu scházejí ve Stavebním 
bytovém družstvu Krušnohor. 
Po vyslechnutí informací měli 
možnost nasadit virtuální brýle  
a vizuálně se pohybovat po vy-
obrazení historického královské-
ho města zlikvidovaného kvůli 
těžbě hnědého uhlí. Podrobnosti 
najdete uvnitř vydání.

Foto: Petr PROKEŠ

Virtuální Most přitahuje
„Královské město Most a Je-

žíš Kristus mají stejný osud. Ježíš 
zemřel pro své přesvědčení přibi-
tý na kříži, Most byl zlikvidován 
kvůli svému upoutání k ložiskům 
hnědého uhlí,“ konstatovali jsme 
v prosincovém vydání zpravo-
daje a dodali: „Královské město 
Most a Ježíšek mají rovněž stej-
ný osud. Ježíšek byl znovuzro-
zen, stejně tak nyní i Most. Město 
ožilo v nové podobě – virtuální.“

Prostřednictvím virtuální re-
ality se můžete po starém Mostě 
procházet, jako kdybyste se po-

hybovali po živoucím městě. Vzni-
ká také park MiniMost – z dílů vy-
robených 3D tiskárnou. Časem 
se možná dočkáme i vzniku areá-
lu staveb MiniMostu, který by měl 
vzniknout u jezera Most.

Znovuzrození královského Mos-
tu je výsledkem společného úsilí 
Sdružení Mostečané Mostu a ostat-
ních volebních subjektů zastoupe-
ných v průběhu let v Zastupitelstvu 
města Mostu, které se ztotožnily  
s přitažlivou myšlenkou Mostečanů 
na vybudování areálu miniaturních 
staveb připomínajících staré město. 

Ta vznikla již před dvěma dese-
tiletími. Za celou dobu se ale ne-
podařilo sehnat dostatek peněz, 
aby se koplo do země a park Mi-
niMost mohl vzniknout. Čas a vý-
voj technologií ale ukázaly, že je 
možné i jiné řešení. Daleko lev-
nější a racionálnější – již zmíněná 
virtuální realita. Jsme ale optimis-
ty v tom, že se přece jen původně 
zamýšlený park MiniMost u jeze-
ra z klasických stavebních materi-
álů postaví a MiniMost ze 3D sta-
veb najde důstojné umístění v ex-
pozici starého Mostu. SBDK



2 Krušnohor, zpravodaj stavebního bytového družstva

ZÁ
KA

ZN
IC

KÉ
 C

EN
TR

U
M

: 
PO

N
D

ĚL
Í 

A 
ST

Ř
ED

A 
8.

00
 –

 1
2.

00
  

13
.0

0 
– 

17
.0

0 
n

 Ú
TE

R
Ý 

A 
ČT

VR
TE

K 
8.

00
 –

 1
0.

00

K
O

N
T

A
K

T
N

Í 
S

E
Z

N
A

M
 S

P
R

Á
V

Y
 S

T
A

V
E

B
N

ÍH
O

 B
Y

T
O

V
É

H
O

 D
R

U
Ž

S
T

V
A

 K
R

U
Š

N
O

H
O

R HLÁŠENÍ HAVÁRIÍ V PRACOVNÍ DOBĚ: 476 146 199
PONDĚLÍ, STŘEDA 8.00 – 17.00  n  ÚTERÝ, ČTVRTEK, PÁTEK 8.00 – 13.00

Mimo uvedenou pracovní dobu hlaste havárie dispečinku společnosti Jiří Hasman – Výtahy na telefonních číslech
800 136 018 nebo 774 408 460

Spojovatelka: 476 146 100 E-mailová adresa: sbd@sbdkrusnohor.cz
Internetové stránky: www.sbdkrusnohor.cz

Telefonické hovory jsou v zájmu zajišťování kvality poskytovaných služeb nahrávány. (Podrobnější informace k zaznamenávání hovorů je uvedena na straně 4.)

ÚSEK VNITŘNÍ KONTROLY, ŘJE, VEDOUCÍ POHLEDÁVEK
Vnitřní kontrolorka vnitrni.kontrolor

Kordíková Monika 476 146 103
Evidence pohledávek (vymáhání)                         evidence.pohledavek

Marázová Romana 476 146 152
Vítková Nikol 476 146 151
Schimperková Drahomíra 476 146 150
Zuzčaková Šárka 476 146 153

Pobočka Litvínov 606 648 706 pobocka.litvinov
Vegnerová Hana 476 146 115
Blahoutová Eva 476 146 116

EÚ – EKONOMICKÉ ODDĚLENÍ (EO)
Vedoucí EO ekonomicke.odd.vedouci

Libecajtová Lucie 476 146 120
Provozní účtárna pro SVJ

Růžičková Milena 476 146 121 provozni.uctarna
Divíšková Kamila 476 146 122
Kopecká Vlasta 476 146 123
Šímová Lenka 476 146 124

Fakturace fakturace
Bc. Gerthnerová Dana 476 146 125

Pokladna pokladna
Koťátková Alena 476 146 129

Evidence zálohových plateb topna.sezona
Merclová Veronika 476 146 131

476 146 135
Provozní účetní provoz.ucetni

Schreiberová Romana 476 146 133
Mzdy

Kurka Ondřej 476 146 137 mzdy

EU – ODDĚLENÍ PRO ČLENSKÉ ZÁLEŽITOSTI (OČZ)
Vedoucí clenske.zalezitosti.vedouci

Zvěřinová Lucie 476 146 140
Členská evidence clenska.evidence

Čandová Martina 476 146 142
Šebková Martina 476 146 144

Evidence nájemného evidence.najemneho
Sýkorová Markéta 476 146 145
Pešková Michaela 476 146 149
Čermáková Kateřina 476 146 146

Nebytové prostory – pojištění                      nebytove.prostory.pojisteni
Pátková Lenka 476 146 156

Společné prostory nebytove.prostory.pojisteni
Bc. Matisová Vladimíra 476 146 157

ÚSEK ŘEDITELE (ÚŘ)
Ředitel družstva reditel

Ryba František 476 146 104
Vedoucí sekretariátu ředitele sekretariat.reditele

Domínová Leona 476 146 104
Informace 476 146 106 informace

Bc. Charvátová Lenka 606 649 365
Sekretářka sekretariat

Hajzlerová Andrea 476 146 108
Tiskový mluvčí, redakce zpravodaje tiskovy.mluvci

Mgr. Prokeš Petr 476 146 109

ZÁKAZNICKÉ CENTRUM (podatelna, dispečink)
Bc. Komendová Petra 476 146 199 podatelna
Hokrová Monika 476 146 199
Kožíšková Lenka 476 146 199
Kordíková Daniela 476 146 199
Holujová Helena 476 146 100

EKONOMICKÝ ÚSEK (EÚ)
Vedoucí hlavni.ekonom

Ing. Kurková Kateřina 476 146 110

TECHNICKÝ A INVESTIČNÍ ÚSEK (TIÚ)
Vedoucí vedouci.tiu

Jánská Hana 476 146 180
Referentka inzenyrska.cinnost.referent

Kolmanová Lucie 476 146 185
Investiční referenti

Renka Adam 476 146 181 investicni.referent1
Zámecký Jan 476 146 183 investicni.referent3
Růžičková Simona 476 146 184 investicni.referent4

Stavební technici
Bertlová Zdeňka 476 146 161 technik1
Vydra Radovan 476 146 164 technik4
Losos Martin 476 146 166 technik6
Šebková Hedvika 476 146 167 technik7

Požárně-bezpečnostní technik a MTZ                            bezpec.technik
Krajovský Pavel 476 146 171

Energetik energetik
Ing. Korol Valerij 476 146 172

Správce sítě sprava.site
Gerthner Daniel 476 146 112

Z důvodu větší přehlednosti uvádíme u e-mailových adres na jednotlivá pracoviště a konkrétní pracovníky pouze tu část adresy, která je před 
„zavináčem“. Pro správné zadání e-adresy je tedy nutno ještě přidat „@sbdkrusnohor.cz“.



Krušnohor, zpravodaj stavebního bytového družstva 3

KRUŠNOHOR – zpravodaj Stavebního bytového družstva Krušnohor se sídlem v Mostě. Vychází měsíčně. Vydává: 
Stavební bytové družstvo Krušnohor, ul. ČSA 1766, 434 01 Most. IČ: 00043257. Řídí redakční rada ve složení: 
František Ryba (předseda), tel.: 476 146 104, e-mail: f.ryba@sbdkrusnohor.cz, fax: 476 146 101, Arnošt Ševčík, 
Ing. Jiří Koranda, Mgr. Petr Prokeš. Redakce a inzerce: Mgr. Petr Prokeš, tel.: 476 146 109, e-mail: tiskovy.mluvci@
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15. 6. 2023. Nevyžádané textové a ilustrační materiály se nevracejí.  Registrace: Ministerstvo kultury ČR E11597

Co jsme pro vás 
připravili:

Topná sezona skončila, byla chladnější a delší . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 5 

Jména bydlících na nástěnce?  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 5

Také letos nás čekají letní odstávky  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 7

Chcete mít fotovoltaiku v domě? Nechte si zpracovat studii! . . . . . . . . . . . str. 10

Co dělat, když nejde televize? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 16

Severočeská teplárenská obstála v celostátním porovnání  . . . . . . . . . str. 20

Dávejte pozor na to, kam posíláte peníze . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 21

Mostecké ženy podesáté za sebou ve finále  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 28

HLÁŠENÍ
HAVÁRIÍ

Distribuce tohoto vydání Krušnohoru do poštovních schránek je prováděna ve dnech 1. – 11. 6. 2023. 
Pokud se v uvedené lhůtě výtisku nedočkáte, zavolejte na telefonní číslo 476 146 104 nebo napište 
na e-mailovou adresu sekretariat.reditele@sbdkrusnohor.cz. Zajistíme nápravu.

Zákaznické centrum
převzalo i funkci

bývalého dispečinku družstva
a přijímá na níže uvedených

telefonních číslech
také hlášení o haváriích.

Do zákaznického centra
volejte havárie na čísla

476 146 199
606 648 713
606 648 715

pouze
v jeho pracovní době

Pracovní doba
zákaznického centra
pro hlášení havárií

pondělí 8.00 – 17.00 h
úterý 8.00 – 13.00 h
středa 8.00 – 17.00 h
čtvrtek 8.00 – 13.00 h
pátek 8.00 – 13.00 h
 

Přestávka na oběd:
12.00 – 12.30 h

Havárie 
(voda, teplo, plyn, elektro) 

mimo výše uvedenou 
pracovní dobu

hlaste dispečinku firmy
Jiří Hasman – Výtahy

na telefonní číslo 800 136 018.

Úřední hodiny
zákaznického centra

pro osobní 
vyřizování záležitostí
jsou uvedeny vlevo.

E-mail:
podatelna@sbdkrusnohor.cz



Nebýt sociálních sítí, zvláš-
tě těch k nám nepřátelských, 
tak se snad ani nedozvíme, co 
se v družstvu děje. Nyní ak-
tuálně běží zvěst o předžalob-
ních výzvách vůči družstevní-
kům-vlastníkům. Pro čtenáře 
našeho zpravodaje nejde o no-
vinku, protože jsme o záležitos-
ti nejednou podrobně informo-
vali, ale přece jen se k ní raději 
ještě jednou vracíme.

Co se týče předžalobních vý-
zev, určených pro zbylé druž-
stevníky-vlastníky, je třeba při-
pomenout následující:

Družstvo mělo ve stanovách 
článek, který byl schválen právní-
ky. Byl to článek o tom, že když 
tzv. nebydlící člen nebude platit 
příspěvek na správu, tak mu druž-
stvo může ukončit členství. Tehdy 
nám bylo řečeno, že bytová druž-
stva jsou natolik autonomní orga-
nizace, že mohou mít takový člá-
nek ve svých stanovách.

V roce 2016 po atacích sku-
piny, která soustavně napadá 
družstvo, jsme se rozhodli, že 
musíme vypořádat družstevníky-
-vlastníky. Proto jsme jim ukon-
čili členství na základě toho, že 
neměli tři roky po sobě uhrazený 
poplatek na správu. Takto jsme 
postupovali u tisícovek lidí. Zdá-
lo se, že je všechno v pořádku.

Bohužel, proti tomuto postu-
pu se odvolal pražský podnika-
tel s byty a ten soudní při vyhrál. 

Odvolali jsme se k vrchnímu 
soudu a i ten mu dal za pravdu 
– s odůvodněním, že vyloučení  
z družstva je taxativně dáno  
a byť to naše vyloučení neby-
lo vyloučením, ale ukončením 
členství pro neplnění základní 
povinnosti družstevníka-vlastní-
ka, tak ani to prý ve stanovách 
mít družstvo nemůže.

My jsme to respektovali jako 
jiný právní názor. Konstatova-
li jsme, že pokud kdokoli jiný 
by nás dal k soudu, tak ho rov-
něž vyhraje a zůstal by členem 
družstva. Chtěli jsme se vyhnout 
množství soudních pří, a proto 
jsme všem členství vrátili. Vy-
zvali jsme je zároveň, aby dopla-
tili chybějící poplatek na správu. 
Vyzvali jsme je opakovaně.

Tisíce lidí reagovaly. Ti vy-
stoupili z družstva. Přesto nám 
zůstalo 1 300 družstevníků-
-vlastníků. Ty nemůžeme sehnat, 
nebo reagují odmítavě s odůvod-
něním, že nic platit nebudou, ani 
nevystoupí z družstva.

Proto jsme těmto lidem znovu 
poslali výzvu. Dokonce je pra-
covnice správy družstva obtele-
fonovávali. Reakce oslovených 
byla dvojího druhu. První: já na 
to zapomněl, hned to pošlu (a ná-
sledně tak neučinil). Druhá: křik 
na naše pracovnice, že není čle-
nem, prodal byt – a tudíž s námi 
nemá nic společného. Bohužel, 
jak tito lidé neznají legislativu 
týkající se bydlení, neuvědomu-

jí si, že když prodali byt a ne-
provedli převod členských práv 
a povinností, tak nadále zůstali 
členy družstva.

Proto se na tyto lidi znovu ob-
racíme s výzvou, aby buď dopla-
tili svoje členské příspěvky, nebo 
z družstva vystoupili.

Z původního počtu druž-
stevníků-vlastníků vystoupilo  
z družstva 9 000 lidí, zbývá zmí-
něných 1 300.

Těch 1 300 členů jsme obesla-
li s předžalobní výzvou, protože 
konat jinak nemůžeme.

Mají dvě možnosti: buďto za-
platí finanční částku, nebo vy-
píšou formulář na vystoupení  
z družstva. Pokud se rozhodnou 
pro druhou možnost, vystavíme 
jim kvitanci potvrzující, že nebu-
deme chtít od nich dluh zaplatit.

Jsme si samozřejmě vědomi 
toho, že se promlčují dluhy sta-
ré tři roky, ale my – jako druž-
stvo – neupomínáme částku jako 
finanční záležitost, ale upomíná-
me ji jako povinnost družstevní-
ka-vlastníka platit členské pří-
spěvky. Jde o morální aspekt. 
Obracíme se na morálku těchto 
lidí. Oni jsou členy a neplatí zá-
kladní příspěvky.

Když by byli členy například 
fotbalového klubu a neplatili by 
mu příspěvky, tak budou z klu-
bu vyhozeni.

František RYBA
ředitel správy družstva

Informace o zpracování osobních údajů prostřednictvím záznamu telefonních hovorů

Stavební bytové družstvo Krušnohor pořizuje záznamy všech příchozích i odchozích hovorů uskutečněných prostřednictvím telefonní ústředny, tzn. hovo-
rů na linkách 476 146 100 až 476 146 199, 606 648 714 a 606 648 716.
Důvodem pro pořizování záznamů telefonních hovorů je zajišťování kvality poskytovaných služeb. V případě vaší stížnosti tak vedení družstva získává ná-
stroj pro kontrolu, zda zaměstnanci poskytli služby správně dle informací poskytnutých telefonicky. Dále může zkontrolovat, zda se zaměstnanci při vyřizo-
vání záležitostí řídí řízenou dokumentací (dokumenty, směrnice, řády, pravidla aj.). Kromě toho může vedení reagovat i na stížnosti klientů týkající se ne-
vhodného způsobu komunikace.
Osobní údaje získané prostřednictvím nahrávání osobních údajů jsou přístupné pouze pro potřeby Stavebního bytového družstva Krušnohor. Zpracování 
osobních údajů ve smyslu zákona č. 110/2019 Sb. provádí Stavební bytové družstvo Krušnohor.
Každý subjekt údajů (v tomto případě: každá osoba, jež uskutečnila zaznamenaný telefonický hovor), která zjistí nebo se domnívá, že správce nebo zpra-
covatel provádí zpracování jeho osobních údajů, které je v rozporu s ochranou jeho soukromého a osobního života nebo v rozporu se zákonem, může po-
dle § 21 zákona 110/2019 Sb. požádat o vysvětlení a dále může požadovat, aby správce nebo zpracovatel odstranil takto vzniklý stav.
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 DEJME NA FRAK NEJASNOSTEM

Jak je to s předžalobními výzvamiZPRÁVY
ZE SAMOSPRÁV
A SPOLEČENSTVÍ
VLASTNÍKŮ
JEDNOTEK

Dá se jíst z podlahy
Bydlící v bloku 333 (SVJ 172) 
v Hutnické ulici v Mostě se roz-
hodli dát do pořádku podlahu ve 
sklepních prostorách. Ta byla už 
hodně popraskaná a drolila se. 
Nová podlaha je nyní v tak dob-
rém stavu a dokonce čistá tak, 
že se z takové podlahy dá klid-
ně i jíst, jak se lidově říká. Vlast-
níci bytů si nyní jistě mnou ruce 
z příjemného pocitu, že dobře 
rozhodli.

Jen tak někdo nemůže
Dobrý pocit mohou mít také 
vlastníci bytů v bloku 524 (SVJ 
294) v Růžové ulici na mostec-
kém sídlišti Skřivánčí Vrch (dří-
ve Zahradní čtvrť). Na obou 
předních i zadních vchodech si 
nechali nainstalovat čipový sys-
tém Hikvision. Na všech čtyřech 
vchodových dveřích byly záro-
veň namontovány magnetické 
lišty zajišťující to, že domovní 
dveře může otevřít pouze oso-
ba, které byl přidělen čip. Pro-
to k problémovým bydlícím ne-
může už jen tak přijít kdokoli až 
ke dveřím do bytu. Jistě tak do-
jde ke zklidnění situace v domě 
a zavládne mezi bydlícími větší 
pocit bezpečí.

Vymalováno a vyměněno
Radovat z čistých stěn se mo-
hou vlastníci bytů v bloku 69 
(SVJ 110) v ulici Antonína Dvo-
řáka v mostecké Podžatecké 
čtvrti. Proběhlo zde totiž vyma-
lování chodeb ve společných 
prostorách. Byly vybíleny stěny 
a stropy, přičemž sokly byly na-
třeny syntetickým nátěrem v še-
dé barvě. Jedná se o dům se 
třemi vchody o třech nadzem-
ních podlažích. U všech zábrad-
lí na schodištích byla madla vy-
měněna za nová.

Plyn ve stupačkách
Nyní se poohlédneme do roku 
2022 – a konkrétně do litvínov-
ského Janova. Tam se podaři-
lo v létě udělat v bloku H (SVJ 
272) ve Větrné ulici opravu ply-
nových rozvodů ve stupačkách. 
Bylo to už zapotřebí.

Připravili: (pp, tiú)



Může vyvěsit domovní vý-
bor SVJ na nástěnku u vchodu 
do domu nebo vhodit do poštov-
ních schránek písemný doku-
ment se jmény bydlících, když 
si to ti nepřejí, stejně jako si to 
nepřejí ani vlastníci bytů?

Dotaz z porady předsedů SVJ

V prvé řadě je nutné uvést, že 
jméno je považováno za osobní 
údaj, který požívá ochrany podle 
nařízení GDPR a zákona o ochra-
ně osobních údajů.

Tyto a další osobní údaje mo-
hou SVJ a bytová družstva na zá-
kladě zákonné povinnosti sdělo-
vat pouze třem skupinám osob, 
kterými jsou 1) členové SVJ, 
resp. bytového družstva, 2) poli-
cejní orgány, 3) soud.

Povinnost sdělit osobní údaje 
skupinám uvedeným pod bodem 

1) vyplývá z § 1178 občanského 
zákoníku: „Požádá-li o to vlast-
ník jednotky, sdělí mu osoba od-
povědná za správu domu jméno 
a bydliště kteréhokoli vlastníka 
jednotky nebo osoby, které pře-
nechal byt k užívání.“ Z výkla-
du tohoto ustanovení tak vyplý-
vá, že osobní údaje mohou být 
sděleny pouze vlastníkovi jed-
notky, a to navíc na základě jeho 
žádosti.

Pokud by SVJ vyvěsilo jména 
osob bydlících v domě na nástěn-
ku u vchodu, nelze zaručit, že tyto 
osobní údaje uvidí pouze vlastní-
ci jednotky, protože do domu mo-
hou mít přístup i další osoby (na-
příklad nájemníci, návštěvy nebo 
i poštovní doručovatelé). Stejný 
problém nastává i v případě vho-
zení seznamu do poštovní schrán-
ky, neboť také do těchto mohou 

mít přístup i jiné osoby než pouze 
vlastníci jednotek.

Závěrem lze tedy shrnout, že 
skutečnost, že si nájemníci či 
vlastníci jednotek nepřejí zpří-
stupnění svých jmen ostatním 
vlastníkům jednotek, nemá v tom-
to případě žádný vliv. Avšak nelze 
přistoupit k automatickému zve-
řejnění prostřednictvím vyvěše-
ní na nástěnce u vchodu do domu 
či vhozením seznamu do poštov-
ní schránky, nebo jakýmkoli ji-
ným způsobem, který umožňuje 
nedovolený přístup třetích osob, 
a to z důvodu povinnosti řádného 
zabezpečení osobních údajů, kte-
ré SVJ či bytové družstvo shro-
mažďuje.

Kristýna BAUEROVÁ
Belšán & Partners,
advokátní kancelář

V pondělí 22. května skončila  
v Mostě a Litvínově topná se-
zona 2022/2023. Oznámil to do-
davatel média – Severočeská 
teplárenská – prostřednictvím 
svých webových stránek.

Důvodem k ukončení dodá-
vek tepla je dlouhodobě příznivá 
předpověď počasí na následují-
cí dny. „Podle předpovědi České-
ho hydrometeorologického ústa-
vu by se průměrné denní teploty 
měly dostat trvale v celé České 
republice nad 13 °C,“ uvedla Se-
veročeská teplárenská (ST).

Společnost zároveň upozorni-
la na to, že podle vyhlášky Mi-
nisterstva průmyslu a obchodu 
končí topná sezona až 31. květ-
na, ale vyhláška umožňuje pře-
rušování či omezování vytápění. 
„V případě opětovného poklesu 
venkovních teplot je teplárenská 

společnost připravena dodávky 
opět obnovit,“ ujistila ST.

„Topná sezona byla v loňském 
roce ukončena v obou městech  
z důvodu příznivých klimatic-
kých podmínek již 9. května, tedy 
o čtrnáct dní dříve, než ta součas-
ná,“ sdělila Miloslava Kučerová, 
tisková mluvčí ST.

Ta zároveň upozornila na sku-
tečnost, že nynější končící topná 
sezona byla nejen delší, ale také 
chladnější, než ta minulá. Spotře-
ba tepla však poklesla. „Přestože 
bylo aktuální topné období od září 
2022 do letošního května přibliž-
ně o dvě procenta chladnější než 
předchozí topná sezona, dodávky 
tepla vlivem úspor odběratelů me-
ziročně klesly zhruba o čtyři pro-
centa. K vyšším úsporám motivo-
valy domácnosti obavy ze zvýšení 
cen energií a jejich nedostatku,“ 
vysvětlila Miloslava Kučerová.

Podle dat Teplárenského sdru-
žení České republiky, uvedených 
v České televizi, byla topná se-
zona 2022/2023 třetím nejchlad-
nějším topným obdobím posled-
ního desetiletí. Chladnější byly 
jen zimy 2016/2017 a 2020/2021. 
Nejteplejší byly zimy 2014/2015 
a 2017/2018, kdy se s vytápěním 
skončilo dokonce už před polovi-
nou dubna.

Celostátně byla aktuální tepel-
ná sezona delší o dva týdny (stejně 
jako v Mostě a Litvínově) a dodáv-
ky tepla byly úspornější dokonce  
o deset procent (o šest více než  
v našich dvou městech). Upozor-
nila na to Česká televize v pořadu 
Události v regionech (ČT1).

Petr PROKEŠ
(za využití veřejných zdrojů)
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 PRÁVNÍ PORADNA

Jména bydlících na nástěnce?

Topná sezona skončila,
byla chladnější a delší

ZPRÁVY
ZE SAMOSPRÁV
A SPOLEČENSTVÍ
VLASTNÍKŮ
JEDNOTEK

Nové výtahy a s kamerami
Obyvatelé bloku 564 (SVJ 257) 
v ulici Topová na mosteckém 
sídlišti Skřivánčí Vrch (dříve 
Zahradní čtvrť) se rozhodli pro 
výměnu všech čtyř výtahů (dům 
má čtyři vchody). Dílo se po-
vedlo. Výměna byla dokonče-
na v březnu tohoto roku. Aby 
výtahy byly dostatečně střeže-
ny před vandaly, byly do kabin 
ihned po dokončení výměny 
osazeny bezpečnostní kamery. 
Ty zachytí vše, co nekalého se 
v nich může konat. Inu, znáte 
to. Někdo bude mít chuť sprejo-
vat, jiný zase ničit dveře apod. 
Pachatelé budou ze záznamu 
kamer odhaleni a předáni pří-
slušným orgánům k potrestání.

Výměna zvonkových tabel
Výměna zvonkových tabel, do-
mácích telefonů a páteřních 
rozvodů proběhla u družstev-
níků v bloku 607 (SA 044) v Li-
dické ulici na mosteckém sídliš-
ti Výsluní. Bytů je v tomto domě 
112, takže práce pro realizační 
firmu tady bylo více než dost. 
Družstevníci jsou nyní jistě spo-
kojeni. To staré a dožilé, co by-
lo poruchové nebo zcela ne-
funkční, je už prostě pryč.

Kamerové systémy
Bezpečnost na prvním místě! 
Jsou si toho vědomi funkcioná-
ři výborů SA a SVJ. Proto insta-
lace kamerových systémů v do-
mech má stále zelenou.
V Litvínově v Tylově ulici v domě 
č.p. 995 (SA 032) byl zrealizo-
ván nový kamerový systém se 
záznamem. Byly osazeny cel-
kem tři kamerové jednotky – dvě 
ve vestibulu a jedna do výtaho-
vé kabiny. Družstevníci teď mají 
jistotu, že dům je pod kontrolou 
a nezvaný host bude na kame-
rovém záznamu odhalen, pokud 
bude páchat něco nekalého.
Obdobně postupovali vlastníci 
bytů v bloku 338 (SVJ 182) na 
Hutnické ulici v Mostě. Kamero-
vým systémem jsou nyní vyba-
veny oba vchody. Byly osazeny 
čtyři kamerové jednotky ve spo-
lečných prostorách – konkrétně 
ve vstupních vestibulech.

Připravili: (pp, tiú)
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Jako tradičně obyvatelé dvou 
největších měst okresu – Mostu 
a Litvínova – s netrpělivostí sobě 
vlastní očekávají oznámení, zda 
se bude konat velká dlouhodobá 
odstávka (která mimochodem už 
nebyla pěknou řádku let), nebo 
zda budou realizovány jen drob-
né odstávky, jež se chodu domác-
ností nikterak nedotknou, nebo 
dotknou jen nevýrazně.

A jak zní odpověď manažerů 
společností na otázku obyvatel?

BUDE – NEBUDE?

„Důležitou zprávou pro oby-
vatele Mostu i Litvínova je ta, že 
velká celoplošná několikadenní 
odstávka v dodávkách teplé vody 
v letošním letním období nebu-
de,“ oznámilo vedení Severočes-
ké teplárenské.

CO SE POVEDLO

V Litvínově byla v minulém 
roce ukončena kompletní obnova 
hlavního napáječe, který přivádí 
horkou vodu do města, a tak si po 
třech letech prací mohou Litvíno-
váci oddechnout.

V Mostě pak budou probíhat 
znovu jen lokální opravy rozvodů 
a výměníkových stanic.

„Každoročně plánujeme do ob-
novy tepelných zařízení vložit ne-
malé finanční prostředky a reali-

zaci akcí se snažíme plánovat tak, 
aby měly co nejmenší dopad na 
naše odběratele. Přesto se však le-
tos nevyhneme několikadenním lo-
kálním odstávkám,“ vysvětlil mé-
diím vedoucí provozu Tomáš Vraj.

KDE BUDOU?

V Mostě se odstávky do-
tknou především několika čtvrtí  
a v nich výměníkových stanic. 
Které to jsou?
n čtvrť Pod Nemocnicí – poblíž 
ulic Františka Halase a Vítězslava 
Nezvala, v oblasti výměníkových 
stanic č. 2, 3, 18 a 31 (základní ško-
la) bude lokální odstávka dlouho-

dobějšího charakteru, neboť zde 
bude probíhat generální oprava vý-
znamné části primární tepelné sítě; 
obyvatelé těchto lokalit budou mu-
set vydržet bez teplé vody celkem 
17 dní na přelomu července a srpna;
n čtvrť Skřivánčí Vrch (dříve 
Zahradní) – rekonstrukce tech-
nologií výměníkových stanic se 
dotkne lokalit VS 704 (ulice Rů-
žová), VS 705 (ulice Šeříková  
a Lipová);

n čtvrť Výsluní – VS 808 (uli-
ce Česká a Albrechtická), VS 807 
(ulice Karla Marxe);
n čtvrť Zahražany (část Stalin-
gradská) – VS 34 a VS 35 (ulice 
Slovenského národního povstání  
a Lesní); půjde o maximálně deseti-
denní odstávky plánované od počát-
ku července až do poloviny srpna;
n čtvrť Výsluní – tady bude če-
kat bydlící ještě jedna krátkodobá 

odstávka v polovině srpna v ulici 
Albrechtická. Proč? „Investice do 
propojení a zokruhování primár-
ní tepelné sítě zde přinese zlepše-
ní dodávky tepla pro naše zákaz-
níky. Budeme tak lépe připraveni 
čelit případným poruchám,“ vy-
světlil Tomáš Vraj.

Text: Petr PROKEŠ
(za využití veřejných zdrojů)

Foto: Miloslava KUČEROVÁ

Výrobce tepla United Energy (UE) a dodavatel média Severočeská teplárenská (ST) rozvíjejí svoji činnost takříkajíc pod 
jednou střechou – v průmyslovém areálu v Mostě-Komořanech.

Sesterské komořanské společnosti – výrobce tepla United 
Energy (UE) a dodavatel média do domů a bytů Severočeská 
teplárenská (ST) – se už chystají na opravy a rekonstrukce 
svých zařízení.

Také letos nás čekají letní odstávky
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Odstávky teplé vody pro 
město MOST rok 2023 
 

 
TERMÍN LOKALITA / 

ČTVRŤ 
 

ROZSAH ODSTÁVKY 
 

DOBA ODSTÁVKY 

20. 6. – 23. 6. 2023 MOST  
POD RESSLEM 

VS 35 – č. p. 1902, č.p. 1979, č.p. 1980, č.p. 1990, č.p. 1992, 
č.p. 2241, č.p. 2242, č.p. 2243, č.p. 2244, č.p. 2340, č.p. 2341 

Začátek - 20. 6. od 8:00 hod. 
Konec - 23. 6. v 10:00 hod. 

4. 7. – 12. 7. 2023 MOST  
VÝSLUNÍ 

VS 807 – bl. 632, bl. 633, bl. 634, bl. 636, bl. 637, č.p. 798, č.p. 
3426 

Začátek - 4. 7. od 8:00 hod. 
Konec - 12. 7. v 10:00 hod. 

10. 7. – 21. 7. 2023 MOST  
OBRÁNCŮ MÍRU 

VS 701 – bl. 581, bl. 582, bl. 584, bl. 585, bl. 586, č.p. 1153-1154, 
PpS  Ke koupališti (č.p. 1180) – jen od 10.7. od 8.00 do 14.7. v 
18.00 hod. 
VS 703 – SPŠ a SOŠ gastronomie a služeb Most (č.p. 711) – celý 
termín od 10.7. od 8.00 do 21.7. v 11.00 hod. 

Začátek - 10. 7. od 8:00 hod. 
Konec - 21. 7. v 11:00 hod.  

11. 7. – 12. 7. 2023 MOST  
VÝSLUNÍ 

VS 806 – bl. 619, bl. 620, bl. 622, bl. 623, bl. 627, bl. 628,  
bl. 629, DVS 472 (bl.621) 

Začátek - 11. 7. od 7:00 hod. 
Konec - 12. 7. v 10:00 hod. 

11. 7. – 18. 7. 2023 MOST  
VÝSLUNÍ 

VS 808 – bl. 630, bl. 631, bl. 640, bl. 642, čp 842, č.p. 1076, PpS 
Albrechtická (č.p. 1074), MŠ Albrechtická (č.p. 503) 

Začátek - 11. 7. od 7:00 hod. 
Konec - 18. 7. v 10:00 hod. 

17. 7. – 26. 7. 2023 MOST  
SKŘIVÁNČÍ VRCH 

VS 704 – bl. 521, bl. 522, bl. 523, bl. 524, bl. 546, bl. 547, bl. 
566, č.p. 1408, MŠ Růžová (č.p. 1407,1427), 14. ZŠ (č.p. 
1692), č.p. 1620 

Začátek - 17. 7. od 8:00 hod. 
Konec - 26. 7. v 10:00 hod. 

24. 7. – 2. 8. 2023 MOST  
SKŘIVÁNČÍ VRCH 

VS 705 – bl. 527, bl. 528, bl. 529, bl. 530, bl. 531, bl. 532, bl. 
533, bl. 534, bl. 535, bl. 539, č.p. 666, č.p. 675, č.p. 3277 

Začátek - 24. 7. od 8:00 hod. 
Konec - 2. 8. v 10:00 hod. 

3. 8. – 10. 8. 2023 MOST  
POD RESSLEM 

VS 34 – 1. ZŠ (č.p. 2342), č.p.1489, č.p.1492, č.p.1493, MŠ U 
Cáchovny (č.p.2738) 

Začátek - 3. 8. od 8:00 hod. 
Konec - 10. 8. v 10:00 hod. 

14. 8. – 18. 8. 2023 MOST  
VÝSLUNÍ VS 809 – bl. 638, bl. 639, bl. 641, SVČ (č.p. 414) Začátek - 14. 8. od 7:00 hod. 

Konec - 18. 8. v 12:00 hod. 

15. 8. – 31. 8. 2023 
MOST  
POD NEMOCNICÍ, 
FIBICHOVA  

VS 2 – bl. 236, bl. 236A, bl. 238, bl. 241, bl. 242, MŠ Nezvala 
(č.p. 2648), VS 3 – bl. 249, bl. 250A, bl. 250B, bl. 251, bl. 392, 
VS Halasova (č.p. 1635), VS 31 – VOŠ, SPgŠ a OA – Z. 
Fibicha č.p. 2778, č.p. 1575, č.p. 1578, bl. 252, VS 18 – bl. 265 

Začátek - 15. 8. od 6:00 hod. 
Konec - 31. 8. v 18:00 hod. 

16. 8. 2023 
MOST  
VELEBUDICE,  
VÝSLUNÍ 

VS Autoservis AUTOPLUS (č.p. 624), VS Dopravní podnik (č.p. 
1395),  VS Ubytovací dům Velebudice (č.p. 172), VS ELE SERVIS 
CZ (č.p. 15), VS SČVK – MO (č.p. 14), VS 1 Velebudice – TS provoz 
Dělnická (č.p. 164), VS Automotoklub Velebudice (č.p. 11), VS 
Dopravní střed. Pošta (č.p. 34), VS INELSEV GROUP (č.p. 34), VS 
JEDNOTA (č.p. 24), VS Veterina (č.p. 33), DVS SŠT Velebudice 

Začátek - 16. 8. od 7:00 hod. 
Konec - 16. 8. v 20:00 hod. 

V souvislosti s uvedenými odstávkami může dojít z důvodu provozních manipulací i ke krátkodobému přerušení 
dodávek teplé vody v ostatních objektech v lokalitě. 

Informace o odstávkách včetně podrobného rozpisu dotčených odběrných míst je uveden prioritně na webových 
stránkách www.setep.cz v sekci „ODSTÁVKY A PORUCHY“. 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

Za způsobené nepříjemnosti a nepohodlí v důsledku přípravy tepelných 
zařízení na topnou sezónu se obě společnosti obyvatelům omlouvají. 

aktuální informace 
www.ue.cz 

www.setep.cz 
+420 476 447 830 / +420 734 289 969 

Tepelná pohoda bez starostí 

       
Váš zdroj tepelné pohody 
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NEBUDOU!

Musí docházet k letní odstávce v dodávkách 
teplé vody? V jiných městech k odstávkám 
nedochází. Nelze délku odstávek zkrátit?

Spolehlivé dodávky tepla a mi-
nimalizace poruch v průběhu zim-
ních měsíců vyžadují, aby byla na 
tepelných zařízeních provedena 
potřebná údržba, opravy a přede-
psané revize, neboť tato zaříze-
ní potřebují pravidelné kontroly 
a přípravu na nadcházející sezo-
nu. Bez odstávky se systém cent-
rálního zásobování teplem (CZT) 

ne obejde. Technologie je (s vý-
jimkou letní odstávky) v provozu 
nepřetržitě 365 dní v roce po 24 
hodin denně – a přestože je sle-
dována a prochází údržbou v prů-
běhu celého roku, odstávka je pro 
revize a opravy, zvláště pak hor-
kovodních částí, prostě nezbytná.

V posledních letech je 14den-
ní odstávka realizována pou-

ze jednou za dva roky, v mezi-
dobí pak neprobíhají žádné vět-
ší zásahy na horkovodech a pri-
márních rozvodech. Specialisté 
United Energy (UE) se zaměřu-
jí především na diagnostiky, na 
jejichž základě dochází ke sta-
novení rozsahu a postupu prací 
v následujícím roce. Je však tře-
ba si uvědomit, že jak zařízení  

v teplárně, tak horkovody potře-
bují jednou za čas projít většími 
opravami.

Systém CZT na Mostecku  
a Litvínovsku čítá přes 200 km 
potrubí, tisíce armatur a dalších 
zařízení. Celé dva dny ze čtrnác-
ti trvá, než se rozvody odstaví,  

Pokračování na str. 20

Podle sdělení PR manažerky United Energy a Severočeské 
teplárenské Miloslavy Kučerové letos odstávky dodávek 

teplé vody pro Litvínov plánovány nejsou.

Proto využijeme uvolněného místa na této straně k otištění 
článku o záležitosti, na kterou se nás často ptáte.



O tepelných čerpadlech jsme 
ve zpravodaji psali vloni a docela 
nás překvapil zájem čtenářů v po-
době mnoha telefonátů a vznese-
ných dotazů.

Tento článek bude o fotovol-
taice neboli fotovoltaické elek-
trárně (FVE) pro váš dům.

NABÍDKA

Co nyní dokáže v této zále-
žitosti nabídnout naše družstvo 
svým klientům – družstevníkům 
a vlastníkům bytů? Zeptali jsme 
se Jana Zámeckého z technického 
a investičního úseku správy druž-
stva. Ten se fotovoltaikou a mož-
nou instalací panelů na domech 
podrobně zabývá.

Technik považuje využití fo-
tovoltaiky v bytových domech za 
velmi perspektivní a pro bydlící 
za ekonomicky zajímavé (úspor-
né), zvláště pak v kombinaci s vy-
užíváním tepelných čerpadel.

Doporučuje proto bydlícím, 
aby zvážili možnost využití foto-
voltaiky ve svých domech. Ta to-
tiž nabízí několik možností.

SPOLEČNÉ  
PROSTORY

„Bavíme se o umístění fotovol-
taických panelů, které pro dům 
vyrábějí energii. Primárně může 
jimi vyrobená elektřina sloužit 
ve společných prostorách domů 
– pro osvětlení chodeb a vestibu-
lů, pro zajištění provozu výtahů 
apod. Tyto prostory jsou napojeny 
na společný rozvod a náklady ze 
spotřebované elektřiny se rozpo-
čítávají mezi bydlící,“ připomněl 
jinak známou skutečnost Jan Zá-
mecký. Pro začátek využívání fo-
tovoltaiky ve vašem domě by to 
mohlo stačit. Aspoň zjistíte, že  
s fotovoltaikou přece jenom ně-
jakou tu korunu ušetříte. V tomto 
případě ale nemusí být FVE tako-

vým přínosem s ohledem na její 
pořizovací cenu.

BYTY

Ale…. „Díky tomu, že letos  
v lednu došlo ke změně legislati-
vy a očekáváme její další vývoj, 
konstatujeme, že ta nyní platná již 
umožňuje využívat energii z FVE 
i pro jednotlivé domácnosti v by-
tovém domě. Souvisí to se slou-
čením jednotlivých odběrných 
míst jak domu, tak i bytů, jejichž 
obyvatelé mají uzavřeny dohody 
s jednotlivými dodavateli energie, 
například se společností ČEZ,“ 
uvedl Jan Zámecký.

„Zásadní změna spočívá  
v tom, že nynější legislativa 
umožňuje vytvořit v bytovém 
domě jednotné odběrné místo 
(JOM). To znamená, že jeho pro-
střednictvím lze z FVE distribuo-
vat energii k bydlícím do jednot-
livých bytů. Dochází k významné 
úspoře elektrické energie. Kromě 
toho lidé neplatí paušální popla-
tek za připojení odběrného mís-
ta. Bydlící spotřebovávají energii, 
která je relativně zadarmo –  

a to i s přihlédnutím k investici do 
FVE,“ vysvětlil technik.

CO UDĚLAT NEJDŘÍVE

Jestliže obyvatelé domu proje-
ví zájem o instalaci FVE, měl by 
se výbor samosprávy či domovní 
výbor společenství vlastníků jed-
notek obrátit na správu družstva, 
konkrétně na pracovníky technic-
kého a investičního úseku (TIÚ), 
aby s nimi dohodl další postup.

„Instalaci fotovoltaických pa-
nelů by mělo předcházet zpra-
cování odborné studie. Ta zahr-
ne potřebné informace o domě 
a ty porovná s výčtem možnos-
tí využívání energie s ohledem 
na umístění a výkon fotovoltaic-
ké elektrárny a její ekonomickou 
výhodnost či nevýhodnost. A sa-
mozřejmě je to i o tom, co bydlí-
cí vlastně budou chtít,“ zdůraznil 
Jan Zámecký.

Technik tím naznačil, že může 
vzniknout problém s vyslovením 
nesouhlasu výše popsaného po-
stupu v případě některých byd-
lících. Ti nemusejí souhlasit se 
vznikem jednotného odběrného 
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Prudký růst cen energií v loňském roce vyvolal nevoli veřej-
nosti a ještě k tomu řadu rodin dostal do svízelné ekonomické 
situace. Proto se lidé začali ohlížet po nových zdrojích. Začali 
se více zajímat o fotovoltaiku a tepelná čerpadla.

Chcete mít fotovoltaiku v domě?

Fotovoltaické elektrárny jsou čím dál oblíbenější. Lidé z firem, které se zabývají fotovoltaikou, se musejí pořádně ohánět. Foto: SCHUTTERSTOCK
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Fotovoltaické panely instalované na střeše paneláku v Hamerské ulici č.p. 328-
329 v litvínovském Janově. Foto z reportáže ČT: Petr PROKEŠ

Litvínov-Janov, Hamerská č.p. 328-329: Takto vypadá kabel přenášející energii  
z fotovoltaických panelů do strojovny domu. Foto z reportáže ČT: Petr PROKEŠ

Fotovoltaické panely na střechách bytových domů už nejsou ničím výjimečným.
Foto: Krel CENTRAL

Nechte si nejdříve zpracovat studii!
místa pro všechny bydlící. Nyní 
je to tak – jak jsme již zmínili – , 
že každý byt má své odběrné mís-
to, jehož existence je garantována 
smlouvou bydlícího s jeho nyněj-
ším dodavatelem energie. Když 
si bydlící postaví hlavu, jednotné 
odběrné místo nevznikne a „jed-
notná“ elektřina tak nebude moci 
proudit z FVE do domácností. 
Družstvo ani funkcionáři výborů 
nemají žádné páky na to, aby ne-
souhlasícího bydlícího přiměli ke 
změně jeho postoje. Bylo by pro-
to vhodné, aby se členové výborů 
SA a domovních výborů SVJ ob-
raceli v záležitosti možného vy-
budování FVE současně s JOM 
na techniky družstva jen tehdy, 
když budou mít stoprocentní jis-
totu, že všichni obyvatelé domu  
s tímto záměrem souhlasí.

UŠETŘÍME?

Jan Zámecký je přesvědčený 
o tom, že ano. Ušetří všichni lidé 
bydlící v domě. Vychází ze závě-
rů několika odborných studií, kte-
ré považují FVE za ekonomicky 
velmi perspektivní. Není proto 
asi divu, že se zájem o ni už nyní 
zvyšuje.

„Než se bydlící rozhodnou, 
jakou cestou se vydat, měli by 
vy užít naší nabídky na zpraco-
vání odborné studie. Ta zhodno-
tí výkon fotovoltaické domovní 
elektrárny ve vztahu k potřebám 
domu i ke způsobu realizace spo-
třeby energie – společné prostory, 
jednotné odběrné místo, případně 
kombinace s tepelnými čerpadly 
ať už na přípravu teplé vody nebo 
vytápění,“ popsal Jan Zámecký.

Ten zároveň upozornil na ješ-
tě jednu skutečnost. Využití elek-
třiny v domě se dá zkombinovat  
s bateriemi, které umožní ucho-
vávat energii po období, kdy foto-
voltaické panely nejsou schopné 
dodávat elektřinu, tedy například 
v noci.

ZELENÁ ÚSPORÁM

„V rámci Nové zelené úspo-
rám je zpracován dotační pro-
gram vhodný i pro bytové domy. 
Program je postaven na princi-
pu přinášení úspor energií. Obsa-

huje proto také fotovoltaiku a te-
pelná čerpadla. V současné době 
bude příjem žádostí pozastaven  
k letošnímu 30. červnu. Ale to jen 
dočasně. Plánují se totiž změny, 
které budou do programu zapra-
covány a příjem žádostí v Nové 
zelené úsporám by se měl opět 
rozeběhnout od září,“ informoval 
Jan Zámecký.

DOPORUČENÍ

„Obecně doporučuji přemýšlet 
o jednotném odběrném místě pro 
celý objekt. Vyúčtování se potom 
provádí v rámci domu, podobně 
jako je tomu třeba u vodoměrů. 
Osadí se elektroměry, které bu-
dou měřit odběr v bytové jednot-
ce. Je to cesta ekonomicky velmi 
zajímavá,“ podtrhl Jan Zámecký.

Ten zároveň upozornil na fakt, 
že fotovoltaika, která dodává 
elektřinu „jen“ pro pokrytí spo-
třeby společných prostor a pro-
vozu výtahu, je sice co do finan-
cí výhodná, nicméně ve vztahu  
k vynaložené investici (včetně 
dotace) může být na hraně efek-
tivní návratnosti. To by ale měla 
řešit či odhalit odborná studie 
zpracovaná pro dům.

Úskalím může být nutnost po-
čítat s investicí do obnovy FVE 
po efektivním dožití namontova-
né technologie. I přesto by mělo 
docházet k pozitivním ekonomic-
kým efektům a předpokládá se 
významný rozvoj těchto techno-
logií v blízké i vzdálené budouc-
nosti. Jinými slovy řečeno: Až po 
patnácti letech pošlete svou FVE 
do šrotu, měla by vám přenechat 
peníze uspořené svým provozem 
na novou elektrárnu – a to ještě 
lepší a výkonnější.

„Doporučuji ponechat co nej-
více energie v domě, případně ji 
využít pro tepelné čerpadlo na 
ohřev teplé vody a vytápění. Ná-
vratnost investice při dnešních 
cenách energie a používané tech-
nologie může být sedm až deset 
let. Při předpokládané životnos-
ti patnácti a více let je to prostě 
výhodné s ohledem na pravděpo-
dobný růst cen energií,“ uzavřel 
Jan Zámecký.

Petr PROKEŠ



A je jí vidět. A nejen to. Je 
o ní dokonce i slyšet. Lidé na ni 
totiž pějí chválu. Stačí například 
zajít do bloku 287 v ulici Maxe 
Švabinského v Mostě a přesvěd-
čit se na vlastní oči a uši.

BLOK 287

„Výtah jezdí dobře. Je výbor-
ný. Všechno se mi v něm líbí. 
Kromě toho nedělá při provozu 
kravál. V bytě není vůbec sly-
šet,“ pochvalovala si starší – od-
hadem asi 70letá – paní vracejí-
cí se z vycházky s vyvenčeným 
pejskem. Pozitivně hodnoti-
la i to, že nový výtah je byd-
lícím volně přístupný. „Stačí 
zmáčknout ovladač, výtah přije-
de, sám otevře dveře a já mohu 
vstoupit,“ popsala. Neskrýva-
la, že je nadšena automatickým 
otevíráním dveří. A také vol-
ným přístupem ke zdviži. „Sta-
rý výtah byl na klíč,“ sdělila. 
Klíč stačilo někde zapomenout 
či ztratit a už bylo nutno stou-
pat po schodišti. „Pro starší lidi, 
kterých je v domě většina, lec-
kdy problém. Klouby mnohým 
neslouží jako zamlada,“ zhod-
notila chovatelka pejska.

„S novým výtahem jez-
dím moc ráda. Je velice hezký 
a dobře funguje. Je o hodně lep-
ší, než ten starý. Výhodou taky 
je, že můžeme nastupovat pří-
mo u vchodových dveří domu, 
a ne až v prvním patře, jak tomu 
bylo u předchozího výtahu,“ 
svěřila se druhá dáma v letech 
(přiznala nám, že je jí 79 roků) 
přicházející domů z pochůzek 
po městě.

NOVINKY

Slova o novince umožňující 
nástup již v přízemí potvrdil maji-
tel výtahářské firmy Jiří Hasman. 
„Nad spodním koncem šach-
ty jsme vybudovali nový vstup 
do výtahu – přímo od domov-
ních vchodových dveří. Zohled-
nili jsme skutečnost, že v tomto 
bloku bydlí převážně lidé vyššího 
věku. Pohyb po schodišti jim dělá 
opravdu dost velké problémy, vy-
jít i těch osm schodů do prvního 
patra je pro některé obrovská po-
tíž,“ vysvětlil Jiří Hasman.

Nový nástup vznikl díky inici-
ativě firmy. Důkaz o tom, že pod-
nikatel dělá svoji práci racionálně 
a tak, aby byla bydlícím co nejví-
ce prospěšná. „Vymysleli jsme to 
s tehdejší předsedkyní družstevní 
samosprávy č. 195 Marií Černou. 
Je to moc hodná žena. Možná nej-
hodnější na světě. Myslí totiž i na 
ty ostatní – a to se dneska už moc 
nevidí,“ svěřil se majitel firmy.

Radost mají také vozíčkáři. 
Místa je tu dost i pro ně. Totéž 
platí o výtahové kleci. „S použí-
váním výtahu by neměli mít vů-
bec žádný problém. Počítali jsme 
s nimi. Ve starém výtahu byly 
sedmistovkové dveře, v novém 
jsou osmistovkové. Jsou tedy 
znatelně širší,“ popsal Jiří Has-
man další novinku.

A nebyla zdaleka poslední. 
Výtahová klec je o 35 centimetrů 
hlubší, takže se v ní lidé cítí méně 
stísněně. Kromě toho jezdí rych-
leji a zastavuje „decentně“ – jako 
kdybyste „přistávali“ do polštáře. 
Sami jsme si to vyzkoušeli. Byl to 
hezký zážitek.

A pokud jde o dveře – na pa-
nelu ovladače najdete i tlačítko na 
urychlování jejich pohybu (jestli-
že se vám náhodou bude zdát, že 
interval na otevírání či zavírání 
dveří je příliš dlouhý a vy zrovna 
moc pospícháte).

Uvnitř výtahové klece je pří-
jemné světlo. Zajišťují jej bodo-
vé osvětlovače. Stěny klece jsou 
obloženy dekorativním vysoko-
tlakým laminátem HPL – v tom-
to případě dekorem tmavého dře-
va. Obklad je nehořlavý a vysoce 
odolný. V kombinaci s broušený-
mi nerezovými doplňky vytváří 
opticky hřejivé prostředí. Málem 
si tady připadáte jako v obýváku.

Sprejeři zde nemají šanci. Po-
kud by se jim náhodou podařilo 

nastříkat jejich umělecký výtvor 
na stěny klece, stačí zavolat firmu 
Hasman-Výtahy a bude po sta-
rostech. „Na jejich barvy máme 
speciální přípravek – extra vodič-
ku. Přijedeme, mokrým hadříkem 
stěny potřeme a malůvka bude 
hned pryč,“ vysvětlil Jiří Hasman. 
Doporučení pro sprejery tedy zní: 
Ve výtazích neztrácejte svůj dra-
hocenný umělecký čas zbytečnou 
prací!

BEZ KŘIKU

Docela dobře se budete cí-
tit i v okamžiku poruchy výtahu. 
Když uvíznete mezi patry, nepod-
léhejte panice. Žádné bouchání na 
dveře a křičení na sousedy, aby 
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Moderní výtahy ušetří
bydlícím peníze za provoz
Když do české kotliny dorazila před časem zvěst o tom, že 
evropskounijní předpisy nařizují zmodernizovat výtahy v by-
tových domech, mnozí zodpovědní se chytali za hlavu. Majitel 
mostecké firmy Hasman-Výtahy se tomu smál. „Bereme to 
jako výzvu, ne jako problém,“ řekl tehdy Jiří Hasman a se 
svými zaměstnanci si vyhrnul rukávy. Namísto řečí se společ-
ně pustili se do práce.

Nula na dveřích znamená přízemí. Jiří Hasman je na nový nástupní prostor 
vybudovaný jeho firmou patřičně hrdý.
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vám šli pomoci. To už je hudba 
minulosti. V kleci je totiž telefon, 
takže stačí zmáčknout přísluš-
né tlačítko, přístroj automatic-
ky vytočí telefonní číslo na hava-
rijní dispečerku, ta se vám ozve, 
vy ji přes instalovaný mikrofon 
vysvětlíte důvod vašeho volání 
a přitom si ani nemusíte pamato-
vat, v jakém jste bloku. Dispečer-
ka totiž vidí na displeji či monito-
ru odkud voláte – každý telefonní 
přístroj má specifické identifikač-
ní znaky, takže havarijní služ-
ba firmy Hasman-Výtahy přesně 
ví, k jakému domu má vyjet a do 
kterého vchodu vstoupit. Vyproš-
tění z výtahu se tak dočkáte dale-
ko dříve, než tomu bylo v přípa-
dě starých a poruchových výtahů. 
Proběhne daleko kulturněji.

MILION

Postavit takový fešácký výtah 
stojí přes 1 milion korun včetně 

vybudování nové výtahové šach-
ty z bezpečnostního skla Connex. 
Proč jde o tak drahou investici? 
I taková otázka může mezi druž-
stevníky zaznít.

„Až tak drahé to není. Jen si 
vezměte, kolik práce jsme muse-
li udělat,“ upozornil Jiří Hasman. 
Zpočátku šlo o úplnou likvida-
ci původní výtahové šachty, což 
představuje rozbourání ocelo-
vé konstrukce vysoké 21 met-
rů a její „vyrvání“ z betonových 
příchytů. Potom musela být vy-
budována nová konstrukce, ná-
sledovalo její zakotvení, potom 
bylo instalováno zábradlí, ne-
rozbitné sklo a další prvky. „Od-
spodu až po vršek je to všechno 
úplně nové,“ zdůraznil majitel 
výtahářské firmy.

„Nejpracnější byla ta ocelová 
konstrukce. Práce komplikovala 
nekvalitní práce stavbařů z doby, 
kdy byl panelák postaven. Podí-
vejte se, jak je to tady všechno 

křivé,“ konstatoval Jiří Hasman 
a ukázal na okraje schodiště.

UŠETŘÍ POLOVINU

„Strojovna se musela předě-
lat. Díky bezpřevodovému stroji 
a frekvenčnímu měniči se uspo-
ří při provozu výtahu až pade-
sát procent energie. Bydlící tedy 
budou platit za elektrický proud 
spotřebovaný výtahem o polovi-
nu méně,“ informoval o další vý-
hodě Jiří Hasman.

VŠECHNO OPRAVÍME

„Životnost výtahu dosahuje 
třiceti let. Téměř celý výtah je se-
staven pouze z českých kompo-
nentů. To je jeho velká přednost,“ 
usoudil podnikatel. Podle jeho 
vyjádření tak nenastanou žád-
né problémy s případnými opra-
vami. „Když si koupíte italský 
výtah, zjistíte, že je sice o troš-

ku levnější, jsou s ním ale dale-
ko větší problémy, které jej nako-
nec prodraží. České náhradní díly 
jsou až o polovinu levnější,“ vy-
světlil Jiří Hasman.

České komponenty mají i další 
výhody. Podle slov podnikatele je 
to tak, že pokud nastane například 
u italského rozvaděče porucha, 
je nutno ho vyhodit. Naše rozva-
děče se dají dobře opravit. Des-
ka stojí 40 tisíc, frekvenční mě-
nič je za 15 tisíc, rozvaděč za  
60 tisíc. I když se laikovi zdají 
tyto částky vysoké, odborníci po-
tvrdí, že ve srovnání se zahraničím 
jde o pakatel. Obdobně postupu-
jí například v Německu – vyhazu-
jí rovnou celé zařízení. Nová in-
vestice představuje velké peníze. 
„My, Češi, umíme opravit všech-
no. Proto jsou naše výtahy díky 
opravárenským pracím nakonec 
levnější,“ uzavřel Jiří Hasman.

Petr PROKEŠ

Výtahová klec má bodové osvětlení.

Pomoc v nouzi – automatické telefonní spojení.

Trvalá památka na zhotovitele. Snímky: Petr PROKEŠ
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„Z hlediska zajištění bezpeč-
nosti provozu těchto zařízení jsou 
povinné revize a kontroly. Konají 
se v týdenních či dvoutýdenních 
intervalech,“ upozornil Pavel Kra-
jovský.

DOZORCE

Periodicita je odvislá od stá-
ří výtahu. U novějšího je kontro-
la jednou za dva týdny, u staršího 
jednou za týden. „Kontroly prová-
dí dozorce výtahu. Může jím být 
předseda výboru samosprávy nebo 
domovního výboru SVJ, jiný člen 
výboru či bydlící schválený výbo-
rem,“ upřesnil technik.

„Člověk to musí být proškole-
ný. Jinak tuto činnost nemůže pro-
vádět. V podstatě by ani nevěděl, 
co má dělat, co kontrolovat,“ dopl-
nil Pavel Krajovský.

FIRMA

Dozorce má podepsanou 
smlouvu o této činnosti s odbor-
nou firmou Jiří Hasman – Výtahy. 
Ta provádí kompletní prohlídku 
celého zařízení jednou za tři mě-
síce. Jednou za tři roky musí do-
zorce výtahu absolvovat odbornou 
zkoušku. Tu zajišťuje opět firma 
Jiří Hasman – Výtahy. Jednou za 
pět let se koná inspekční zkouška. 
Tu provádí nezávislý orgán.

OPRAVY

S pracovníky Hasmanovy firmy 
se bydlící setkávají v domech běž-
ně. Ta totiž zajišťuje opravy výta-
hů. Stačí zavolat na její dispečink 
(kontakt na str. 48 každého vydání 
zpravodaje) a firemní zaměstnanci 
se k porouchanému výtahu dosta-
ví prakticky okamžitě. Pokud ve 
zdviži uvíznete a ta patří k těm no-
vějším, pak je v ní nainstalována 
telefonní karta se spojením přímo 
na dispečink firmy. Hned se vám 
ozve službukonající dispečerka, 
pokud využijete uvedených poky-
nů v kabině.

„Jsme rychlejší než záchranka,“ 
zažertoval na adresu svých za-
městnanců Jiří Hasman. Autor to-
hoto článku, který rovněž jednou 
uvízl ve výtahu, může potvrdit, že 
zásah byl opravdu velmi rychlý.

DISPEČINK

Výhodou výtahářské firmy je 
právě zmíněný dispečink, který je 
činný 24 hodin denně včetně dnů 
volna a svátků. Zajišťuje komuni-
kaci mezi oznamovateli závad, vy-
jíždějícími techniky, ale i výbo-
ry SA a domovními výbory SVJ, 
v jejichž domech došlo k poruše  
v provozu výtahu.

Jiří Hasman se domnívá, že jeho 
firma je pravděpodobně jednou  
z mála svého druhu v republice, 
která takový dispečink provozuje.

ÚPLNĚ VŠECHNO

Šéf se v naší redakci vyjádřil 
také ke kontrolám, které provádí 
jeho firma: „Děláme je raději mě-
síčně. Vlezeme do strojovny, pro-
věříme lana, průjezdní uzávěry, 
dveřní doteky, vlastní stroj – prostě 
nic neujde naší pozornosti, zkont-
rolujeme úplně všechno!“ popsal.

Text a foto: Petr PROKEŠ
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V kabině nechybí písemné upozornění na to, jak řešit případnou nou-
zovou situaci. Nastat může, i když si ji nikdo nepřeje.

Výtahy v našich domech jsou různého stáří. Tento patří mezi 
mladší, byť mladíkem už dávno není.

Také estetický vzhled kabin a jejich vybavení je odlišné  
a postupně se vyvíjí v toku času a vývoje techniky.

Výtahy jsou vyhrazená technická zařízení. Jimi se zabývá naří-
zení vlády č. 193/2022 Sb., jež zároveň určuje požadavky na za-
jištění jejich bezpečnosti. Z tohoto pohledu spadají výtahy v do-
mech Krušnohorem vlastněných či jím spravovaných do kom-
petence požárně-bezpečnostního technika Pavla Krajovského.

Provoz výtahů je pod přísnou kontrolou

Ovládací panel v kabině. Někde je jednoduš-
ší, jinde zase krásnější, zde nablýskanější.



„Vyjadřuje se k revizím ve 
třech případech. Jde o revi-
ze elektrozařízení podle objektu  
a prostoru, o revize ochrany před 
účinky atmosférické a statické 
elektřiny (hromosvody) a o revi-
ze nouzového osvětlení,“ infor-
moval Ing. Valerij Korol, energe-
tik družstva.

REVIZNÍ LHŮTY

Upozornil zároveň, že jsou 
různé revizní lhůty – u elektro-
zařízení v bytových domech tři 
roky, u hromosvodů čtyři roky.

„V případě nouzového osvět-
lení je nutné jedenkrát ročně pro-
vést kontrolu funkčnosti každé-
ho nouzového svítidla zvlášť na 
úplnou jmenovitou dobu provo-
zu včetně kontroly funkčnosti na-
bíjecího zařízení. Podle normy je 
minimální přípustná doba svícení 
nouzového únikového osvětlení 
pro únikové účely jedna hodina. 
Denně se musí kontrolovat signa-
lizace stavu centrálního napájení. 
Jednou měsíčně se simuluje výpa-
dek napájení a prověří funkčnost 
svítidel a jejich čistota,“ zdůraz-
nil Valerij Korol.

HROMOSVODY

Komu se zdá čtyřletá revize  
u hromosvodů časově příliš vzdá-
lená či až moc roztažená do něko-
lika let, energetik družstva uklid-
ňuje: „U hromosvodů je nutno 
provést jednou ročně vizuální kon-
trolu, kterou se ověří, že nejsou 
poškozeny.“

ELEKTROZAŘÍZENÍ

„Pravidelná revize musí být 
provedena v roce, do kterého spa-
dá konec stanovené lhůty od doby 
poslední revize,“ upozornil Valerij 
Korol.

POSTUP

Každá revize se provádí ve 
třech krocích. Prvním krokem je 
prohlídka, druhým zkoušky a tře-
tím vypracování revizní zprávy.

Například revizní zpráva v pří-
padě elektroinstalace musí obsaho-
vat podrobný záznam o provedené 
prohlídce a záznam o výsledcích 
jednotlivých zkoušek.

Revizní zpráva v případě hro-
mosvodů zachycuje mimo jiného 

také výsledky naměřených hodnot 
uzemnění svodů.

„Revizní zprávy se archivují  
a jsou tak zachovány informace 
potřebné pro provádění následují-
cích revizí,“ uzavřel Valerij Korol.

Pravidelné revize jsou nástro-
jem k zajištění bezpečnosti bydlí-
cích, zdůraznil ještě předtím ener-
getik družstva.

Text a foto: Petr PROKEŠ
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Nařízení vlády č. 190/2022 Sb. stanovuje základní nejdelší 
lhůty pravidelných revizí vyhrazeného elektrického zaří-
zení včetně zařízení pro ochranu před účinky atmosférické  
a statické elektřiny. O této problematice pojednává příloha 
uvedeného vládního nařízení.

Pravidelné revize jsou nástrojem
k zajištění bezpečnosti bydlících

Nejčastější a nejpřísnější jsou kontroly nouzového osvětlení. Revizní zpráva je 
extra zvlášť podrobná. Na snímcích je vidět rozdíl ve funkčnosti zdrojů.

Vizuálně musí být hromosvod zkontrolován po celé své délce každoročně  
a revizní zpráva se zabývá i popisem úchytů.

Revize elektrozařízení probíhá v pevně stanovených lhůtách, které nesmějí být 
porušovány. V sázce je mimo jiné i zdraví či život člověka.
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Jestliže je vše v pořádku, televizor běží ostošest. Ale když nastane problém? 
Potřebné rady k řešení najdete v článku.

Pokud se stane, že vám zniče-
honic přestane hrát televize, zkuste  
v první řadě restart zařízení.

Provede se vypnutím/zapnutím, 
konkrétněji vytažením elektrické-
ho adaptéru set top boxu ze zásuv-
ky a následným zapojením zpět. 
Jestliže nejde ani zapnout (kontrol-
ka na set top boxu svítí červeně), 
nejdříve překontrolujte stav baterií 
v ovladači. Pokud restart nepomo-
hl a ovladač viditelně funguje, vo-
lejte technickou podporu Softexu.

Jestliže se vám stane, že se ob-
raz začne sekat, zaznamenejte si 
na jakých kanálech se tak děje,  
v jaký čas, a zda se tak děje u ži-
vého nebo zpětného záznamu. Nej-
častěji je problém na straně vý-
robce televizní služby, zastaralém 
zařízení nebo nedostatečném při-
pojení (poškození kabelů atd.). Ne-

váhejte v těchto případech Softexu 
nahlásit problém i s popisem detai-
lů toho, co vše jste již zkusili. Lépe 
to technikům pomůže identifikovat 
problém.

Dalším častým problémem je 
hláška na obrazovce televizoru 
„žádný signál“. Ve většině přípa-
dů se jedná o přepnutý vstup. Mís-
to tedy aktuálního vstupu (napří-
klad HDM1) máte vstup HDMI2, 
AV apod. Kontrolu toho, zda máte 
správný vstup, zjistíte pomocí dál-
kového ovladače od televizoru (na 
ovladači bude logo výrobce pří-
stroje, například Samsung, Pa-
nasonic atd.). Na ovladači vyhledá-
te tlačítko vstupu, bývá označeno 
jako INPUT nebo SOURCE. Tato 
hláška se může také objevit tehdy, 
pokud není propojený set top box  
s televizorem.

CISKOVINY l CIS-SBD KRUŠNOHOR A DIGITÁLNÍ TELEVIZE l CISKOVINY

CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY

Co dělat, pokud nejde televize

Obsah strany připravili pracovníci společnosti SOFTEX NCP

Softex navýšil všem seniorům 
rychlost připojení k internetu.

Potřebu mít kvalitní připojení 
k internetu je stále vyšší. Bohu-
žel, kvůli omezením v rychlos-
ti senioři nemohli být v kontak-
tu se svými blízkými. Covid-19 
ukázal, jak je důležité mít kvalit-

ní spojení i pro seniory v rodině. 
Nově tak všichni mají připojení 
o rychlosti 100/100 Mbps, navý-
šené z původních 20 Mbps. Tato 
rychlost již zajistí plynulé vi-
deo-telefonování a všechny další 
služby včetně zrychlení prohlí-
žení webových stránek.

V průběhu května Softex do-
končil připojení bloků 532, 533, 
534, 564 na sídlišti Skřivánčí 
Vrch (dříve Zahradní čtvrť) a blo-
ku 726 na sídlišti Liščí Vrch k su-
perrychlé síti GNET.

V každém z uvedených domů 
jsou nově dostupné tarify GNET 
s možností balíčků služeb. Zá-
kazník tak nově má možnost 
zvolit tarif 1000/1000 Mbps  
i s televizí (110 programů) za 429 
Kč měsíčně, případně bez televize 

za 319 Kč měsíčně. Jestliže jste již 
u Softexu připojeni k běžnému in-
ternetu, tak vás technici společnos-
ti snadno přepojí na nový GNET.

Nyní probíhá výběr dalších 
domů vhodných k připojení na 
uvedenou síť. Pokud víte, že by 
ve vašem domě byl o tyto super-
rychlé tarify zájem, neváhejte 
Softex kontaktovat. Domů s tari-
fy GNET má společnost ještě le-
tos v plánu několik a budou po-
stupně přibývat.

V průběhu května Softex do-
končil instalaci moderních digi-
tálních zvonkových systémů v ně-
kolika domech.

Po rekonstrukci zvonků tak 
odpadají starosti s nefunkčními 
vrátníky, zvonky a reprodukto-
ry. Vše lze navíc spojit s instalací 

přístupového systému či doplnit  
o videotelefony.

Výbory samospráv v družstev-
ních domech a domovní výbory 
ve společenstvích vlastníků jed-
notek mohou této nabídky vy-
užít ke zlepšení spokojenosti by-
dlících.

Navýšení rychlosti pro seniory

Zajímat se o nabídku, ale i o podrobné informace můžete na www.softex.cz.

Další domy připojené k síti GNET

Moderní zvonkové systémy



Tradiční dubnové zasedání  
v SBD Krušnohor totiž vždy pro-
vází doplňkový program – a vždy 
zajímavý a účastníky jednání ob-
líbený.

VIRTUÁL A 3D

Letos byla na programu návště-
va Městské knihovny Most, kde  
v nejvyšším patře působí pod hla-
vičkou společnosti Most Creative 
Space parta středoškolských a vy-
sokoškolských studentů pod vede-
ním vývojáře Martina Špouly.

Tato parta jednak pracuje na 
vytváření virtuální reality, která 
vás provede královským městem 
Most, a jednak na 3D tiskárně vy-
rábí části jednotlivých historic-
kých domů, které jako celek vy-
tvoří model starého města – park 
MiniMost.

V Krušnohoru č. 12/2022 jsme 
vás (na stranách 1, 20 – 21) in-
formovali o tom, že městskou 
knihovnu můžete navštívit a his-
torické město si virtuálně pro-
hlédnout. Rádi tady vítají každou 
návštěvu.

NADŠENÍ

Ne jinak tomu bylo i v případě 
delegace členů výboru Rady by-
tových družstev severočeské ob-
lasti a Svazu českých a morav-
ských bytových družstev. Ti z úst 
Martina Špouly vyposlechli velké 
množství informací a za jeho po-
moci si nasadili brýle umožňující 
virtuální prohlídku starého Mos-
tu. Tito návštěvníci, kteří přijeli 
z různých okresů, byli prezenta-
cí přímo nadšeni. Stejně tak vy-
slovili obdiv k úsilí, které rozvíjí 
tým kolem Martina Špouly k za-
chování povědomí o existenci sta-
rého Mostu. A nejen to.

„Máme vizi společně se statu-
tárním městem vytvořit expozici 
nejen starého Mostu, ale vlastně 
pracujeme i na digitalizaci centra 
současného Mostu a rádi bychom 

ve spolupráci s ČVUT a dalšími 
vysokými školami pracovali také 
na vizi budoucnosti Mostu,“ uve-
dl Martin Špoula.

BARVA FASÁD

Návštěva funkcionářů byto-
vých družstev viděla virtuálně 
zpracovaný historický střed měs-
ta. Ten vychází z podkladů z let 
1960 – 1970.

„Barvy fasád domů jsou oříš-
kem,“ přiznal Martin Špoula. 
Tvůrčí tým musí totiž vycházet 
většinou z černobílých fotografií, 
těch barevných je velice málo, ale 
přece jen existují, hlavně však za-
chycují domy na náměstích. „Se 
studenty objíždíme historická 
města, aby viděli stavby v reálu. 
Podstatná část naší práce spočívá 
v tom, že v archivech muzeí hle-
dáme materiály ke starému Mos-
tu. Paradoxně nejkvalitnější fotky 
máme z roku 1930. Nejvíce fotek 
bylo před zbořením Mostu a ná-
sledně po zboření. Je smutné to 
vidět,“ sdělil Martin Špoula.

ZAJÍMAVÝ VNITŘEK

Tvůrčí tým má v plánu dodě-
lat staré město kompletně. „Rádi 
bychom vizuálně zpřístupnili  
i některé dvory a vnitřky domů, 
aspoň některé místnosti v nich. 
Některé domy nevypadaly nějak 
extra dobře zvnějšku, zato uvnitř 
byly zajímavé. Byly v nich napří-
klad gotické klenby,“ popsal Mar-
tin Špoula. To odráželo skuteč-
nost, že zlikvidované město bylo 
staré 700 let.

Protože podkladových materi-
álů a zajímavostí je dost, v plánu 
je příprava interaktivních vychá-
zek po městě. Dokonce se uvažu-
je i o virtuální jízdě tramvají.

PŘIPOMÍNKY

Mostečtí pamětníci, dříve by-
dlící ve starém Mostě, jsou ná-

vštěvníky na virtuálních prohlíd-
kách. Tvůrčí tým proto využívá 
ve své práci i jejich připomínek. 
Martin Špoula v této souvislos-
ti sdělil, že se týkaly i 3. náměs-
tí, odkud odjížděly autobusy. Na 
obrázcích jsou ale pouze vozy  
s červenými pásy, tedy autobusy 
městské hromadné dopravy. Pa-
mětníci připomněli, že odtud vy-
jížděly i autobusy meziměstské, 
tedy s modrými pruhy na kapo-
tě. „Za každou připomínku jsme 
rádi. Vyobrazení podle nich po-
stupně upravujeme,“ reagoval 
Martin Špoula.

PŘEKVAPENÍ

Společnost Most Creative Spa-
ce pořádá také workshopy obsa-
hově orientované na virtuální rea-
litu a 3D tisk. Pochopitelně, že se 
dotýkají i témat, zpracovávaných 
tvůrčím týmem virtuálního Mostu 
a parku MiniMost. „Spousta mla-
dých lidí ani neví o starém Mos-
tě. Dokonce jsem se setkal i s ná-
zorem, že starý Most stál na místě 
nového Mostu. To mě překvapi-
lo. Uvádíme proto věci na pravou 
míru. V rámci edukativní čás-
ti workshopů se účastníci vlast-
ně dozvídají i o předchozí historii 
Mostu,“ řekl Martin Špoula.

CHYBÍ EXPOZICE

Ten neznalost mladých lidí po-
važuje za výraz historického dlu-
hu. Když se stavělo nové město, 
počítalo se s výstavbou společ-
né budovy pro nové muzeum  
i pro okresní archiv a archeolo-
gický ústav. „Bohužel, centrum 
města nebylo dostavěno do po-
doby původního návrhu. Budova 
muzea nebyla postavena. Součas-
né muzeum sice pořádá výstavy 
o starém Mostě, ale ty jsou časo-
vě omezené. Ve městě chybí stálá 
expozice, která by se tomu věno-
vala. Teď s rozvojem turismu ve 
spojení s jezerem Most je pro lidi 
zajímavé dozvědět se, v jakém 
místě se nacházejí. Takto velké  
a historické město nemá obdo-
by nikde v Evropě tím, že bylo 
zbouráno kvůli uhlí. Samo o sobě 
je to velice zajímavé téma. Ví se  
o přesunu kostela, ale téma staré-
ho Mostu jako celku ve stálé ex-
pozici tady, bohužel, není,“ kon-
statoval Martin Špoula.

HODNĚ MATERIÁLŮ

O přesunu kostela se dobře 
ví nejen z důvodu, že byl infor-
mačně velice prezentován dříve 
i dnes, například filmem, který 
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Výbor Rady bytových družstev severočeské oblasti (Ústecký 
a Liberecký kraj) za účasti některých členů ústředí Svazu 
českých a moravských bytových družstev zasedal v Mostě. 
Informovali jsme vás o tom v minulém vydání zpravodaje. 
Slíbili jsme zároveň, že v tomto čísle se k zasedání vrátíme 
článkem o programu po skončeném jednání.

Delegace pracovníků bytových družstev

Vývojář Martin Špoula ukazuje na mapě promítané na plátno, kolik je hotovo 
práce na vizualizaci centra starého Mostu.
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Byl i čas promluvit o práci na programu připomínajícím zaniklé město.

Pro velký zájem z řad účastníků bylo možno použít i druhé virtuální brýle.

Stačí nasadit virtuální brýle a procházka po starém Mostě může začít.

byla nadšena virtuálním starým Mostem
v kostele návštěvníkům promíta-
jí, ale je i dostupný na You Tube. 
Tvůrčí tým o filmu Národního 
památkového ústavu dobře ví  
a uvažuje o jeho možném využi-
tí do budoucna také v plánované 
expozici.

„Se studenty se ale nyní zamě-
řujeme na materiály, které máme 
k dispozici. S Národním památ-
kovým ústavem jsme v kontaktu, 
je jedním z našich hlavních part-
nerů, od nichž máme materiály. 
Budeme s ním řešit i novou expo-
zici,“ oznámil Martin Špoula.

„Zatím nemáme kapacitu na 
větší edukativní programy, kte-
ré se týkají historie, ale je to věc, 
s níž počítáme právě v uvažova-
né expozici. Určitě je materiálů 
hodně. My je všechny sbíráme. 
Máme třeba z okresního archivu 
plány stavebního úřadu, kde jsou 
vidět výkresy jednotlivých budov 
a jejich stavební změny. Ale uce-
lený program pro veřejnost za-
tím nemáme. Určitě ho ale máme  
v plánu,“ ujistil Martin Špoula.

NATÁČENÍ VÝPOVĚDÍ

„Rádi bychom začali natáčet 
výpovědi pamětníků ze starého 
Mostu. Je to za pět minut dvanáct. 
Do teď se tím nikdo systematič-
těji nezabýval. Pamětníci přitom 
odcházejí. Naposledy jsme tady 
měli od paní knihovnice půjče-
ný štos materiálů od jejího man-
žela. Už jsme jí ani nestačili uká-
zat virtuální verzi zpracování. Do 
měsíce, co nám materiály poskyt-
la, umřela,“ smutně konstatoval 
Martin Špoula.

JAK TO BUDE DÁL?

Otazník se vznáší nad nyněj-
ším místem působení tvůrčího 
týmu. Zastupitelstvo totiž před 
časem schválilo přestěhování 
městské knihovny do zrekonstru-
ovaného Repre.

„Protože jsme tady vedeni jako 
učebna základní umělecké školy, 
jedno z uvažovaných využití této 
budovy tedy je, že by se sem pře-
stěhovala část ZUŠ. To zname-
ná, že by tady byly sály pro ta-
nec a divadlo, případně bychom 
tady mohli zůstat i my. Tato bu-

dova by ale také potřebovala re-
konstrukci. Slyšel jsem odhad, 
že by v podobě, kdyby tady zů-
stala knihovna, rekonstrukce stá-
la 300 milionů. Kdyby se zde ale 
změnil účel užívání budovy, bylo 
by tady více úprav podle nových 
standardů a náklady by se mohly 
vyšplhat snad až na trojnásobek. 
Jsme rádi, že tady můžeme být  
a dělat tyto aktivity. Ale časem 
uvidíme, co se vůbec bude dít,“ 
zamyslel se Martin Špoula.

ÚVAHY

Jedna ze zvažovaných mož-
ností je, že by se zdvojnásobil 
prostor po bývalé Expozici staré-
ho Mostu, jak se oficiálně nazý-
val prostor za dolním vchodem 
do knihovny, kde byla expozice 
zřízena před mnoha roky. Šlo by 
ji rozšířit o okolní prostor. Navíc  
z místa bývalé expozice vede 
schodiště přímo do pater knihov-
ny. „Bude se muset přihlížet  
i k technickému stavu budovy. 
Nevíme, zda to umožní. S panem 
ředitelem knihovny jsme hovořili  
o tom, že bychom původní expo-
zici dočasně oživili, protože pro-
gramy ke starému Mostu tady 
před roky běžely. Teď ale nevím, 
zda k tomu bude vůle, když za 
dva roky se knihovna bude stěho-
vat. Její pracovníci budou mít jiné 
starosti. Kdyby tady ale expozice 
vznikla, bylo by to super!“ uzavřel 
své vystoupení Martin Špoula.

PODPORA ÚSILÍ

V průběhu návštěvy knihov-
ny ředitel správy družstva Franti-
šek Ryba připomněl, že MiniMost 
coby záměr vedoucí k vybudová-
ní miniaturních staveb starého 
Mostu v areálu tehdy napouštěné-
ho jezera Most vznikl ještě v prv-
ním volebním období, kdy město 
vedlo Sdružení Mostečané Mos-
tu (2006 – 2010). Bohužel, nepo-
dařilo se sehnat dostatek peněz. 
Sdružení proto podporuje úsi-
lí tvůrčího týmu Martina Špouly  
a je rádo, že i ostatní volební stra-
ny v Zastupitelstvu města Mostu 
mají stejný postoj.

Text a foto: Petr PROKEŠ



„Podle průzkumu mezi teplár-
nami, které jsou členy Tepláren-
ského sdružení ČR, se pohybu-
jí meziroční úspory tepla očištěné  
o vlivy počasí mezi 6 až 11 %,“ 
sdělil ředitel výkonného praco-
viště Teplárenského sdružení ČR 
Martin Hájek a dodal: „Na spod-

ní hranici jsou odběratelé tepla  
z tepláren spalujících domácí hně-
dé uhlí a biomasu, které vloni vět-
šinou cenu tepla neměnily a le-
tos bylo zvýšení ceny tepla z nich  
v jednotkách až nižších desítkách 
procent.“ Do této skupiny s levný-
mi cenami patří i dodavatel ener-

gie do domů v Mostě a Litvínově 
Severočeská teplárenská se svým 
výrobcem tepla United Energy  
v Mostě-Komořanech, spalujícího 
právě hnědé uhlí.

„K vyšším úsporám motivova-
lo domácnosti zvýšení cen tepla  
z plynových tepláren, které se 
většinou pohybovalo ve vyšších 
desítkách procent. Oproti indivi-
duálnímu vytápění domácností 
plynem či elektřinou, kde se ná-
růst i přes vládní zastropování cen 
energie počítal až v násobcích ná-
kladů z minulých let, byl i v pří-
padě plynových tepláren vývoj 
cen příznivější,“ pokračoval Mar-
tin Hájek.

Teplárenské sdružení ČR spo-
čítalo, že topné období od začátku 
září do konce května má celkem 
273 dnů. Podle celorepublikových 
klimatických statistik se začalo to-
pit v předchozím topném obdo-
bí 19. září 2021, v tom aktuálním 
období o dva dny dříve. Vytápě-
ní bylo přerušeno vloni 9. května  

a letos se topilo podle počasí zhru-
ba do 21. května. „Minulou top-
nou sezonu se topilo 233 dnů, ta 
letošní je o více než dva týdny del-
ší,“ konstatoval Martin Hájek.

V porovnání klimatické ná-
ročnosti mělo minulé topné ob-
dobí potřebu 3771 °D (denostup-
ňů). U toho letošního se podle ak-
tuálních údajů do 21. května po-
třeba vytápění pohybuje kolem 
3872 °D a topné období je třetí 
nejchladnější za dekádu. Překo-
nává tak o 25 °D (0,64 %) i de-
setiletý průměr let 2013 až 2023, 
který je 3848 °D. Chladnější byly 
jen zimy 2016/2017 s 4082 °D  
a 2020/2021 s 4163 °D. Nejtep-
lejší byly zimy 2014/2015 s 3700 
°D a 2017/2018 s 3701 °D, kdy se 
s vytápěním skončilo dokonce už 
před polovinou dubna. Všechny 
údaje pocházejí z databáze Teplá-
renského sdružení ČR.

Text a foto: Petr PROKEŠ
(za využití veřejných zdrojů)
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HAVÁRIE V BYTECH: VAŠE BEZPLATNÁ 
TELEFONNÍ LINKA 800 136 018

V měsíci červnu oslaví své na-
rozeniny tito předsedové SA 
a SVJ:

040 Mertlík Jiří
056 Jakubášek Tibor
070 Ševčík Arnošt
071 Müllerová Dagmar
079 Kotyk Boris
095 Koukolík Libor
172 Hochmalová Jitka
199 Czimprichová Ladislava
210 Černochová Miroslava
257 Vlášek Pavel
263 Omelka Jaroslav
274 Ženíšková Hana
297 Černý Václav
632 Vaňko Anna

BLAHOPŘÁNÍ Úspěšní luštitelé křížovky
Také křížovka z květnového čísla měsíčníku Krušnohor má své vítězné 
luštitele. Ti byli vylosováni redakční radou.
Tajenka celostránkové křížovky zněla: Firma zkušených profesionálů.
Ceny pro tři výherce věnovala společnost KABEEX – firma provádějící 
údržbu a montáže elektrorozvodů a také revize elektro. Pro SBD Krušnohor 
zajišťuje elektroúdržbu. Sídlí v ulici Ke Koupališti 1411 v Mostě.
Také v dnešním vydání zpravodaje najdete křížovku (na straně 33). 
Přejeme příjemné luštění a držíme palce při losování! Redakční rada

VÝHERCI Z KVĚTNOVÉHO ČÍSLA:
Petr Kučera, tř. Budovatelů 2360/76, Most
Miluše Havlová, Valdštejnská 819, Litvínov

Zdeněk Mičánek, Františka Malíka 1018/13 Most

Severočeská teplárenská obstála
i v celostátním porovnání dat

Skončilo třetí nejchladnější topné období posledního dese-
tiletí. Přestože bylo od září do května meziročně o 2,7 % 
chladnější, dodávky tepla v teplárnách vlivem úspor u odbě-
ratelů meziročně výrazně klesly. Konstatuje to Teplárenské 
sdružení České republiky.

O poznatcích z topné sezony 2022/2023 pohovořil v pořadu Události v regi-
onech (ČT1) mluvčí Teplárenského sdružení České republiky.

vypustí a vychladí, stejně dlouho 
pak trvá uvedení zdroje do provo-
zu. Přitom je nutné před spuště-

ním provést tlakové a další zkouš-
ky předepsané legislativou, zkon-
trolovat kvalitu prací a bezpeč-
nost zařízení. Veškeré naplánova-
né opravy se tedy musí stihnout 
za pouhých 10 dnů. Některé akce 
jsou tak naplánovány na několik 
let. Například úplná rekonstrukce 
naší rozvodny 110 kW proběhla 
během tří odstávek.

Není pravda, že v jiných měs-
tech k odstávkám nedochází. Sa-
mozřejmě, že délka odstávek zá-
leží na objemu plánovaných 
oprav na jednotlivých zdrojích  
a také místně dle harmonogramu 
výměny horkovodního potrubí. 
Někde trvají 7 dní i méně, výjim-
kou však nejsou ani 14denní od-
stávky. Informace o odstávkách 
lze najít na webových stránkách 
teplárenských společností.

Ing. Miloslava KUČEROVÁ
PR manažerka UE a ST

Zdroj: www.ue.cz

Dokončení ze str. 9

Musí docházet k letní odstávce...



Tomuto tématu byla věnová-
na i nejedna mediální preventiv-
ní kampaň.

TERČ PODVODNÍKŮ

Nedávno přijali mostečtí poli-
cisté oznámení od ženy, která se 
stala terčem podvodníků a přišla 
o nemalou finanční částku. Po-
škozené se na sociální síti zalíbila 
reklamní nabídka na „výhodné“ 
investování.

REGISTRACE A APLIKACE

Vyplnila kontaktní údaje  
a ihned byla telefonicky oslove-
na jinou neznámou ženou, která ji 
vřele pomohla s dokončením re-
gistrace zákaznického účtu. Poté 
ji kontaktoval neznámý muž, údaj-
ně kurátor společnosti. Ten nadše-
nou ženu přesvědčil o tom, aby si 
do svého osobního počítače nain-
stalovala aplikaci určenou k mož-
nosti vzdáleného přístupu. To po-
škozená nepochopitelně a podle 

pokynů skutečně udělala. Dopusti-
la se zásadní chyba, protože umož-
nila podvodníkovi snadný přístup  
k citlivým údajům.

ROZESÍLKA

Pak už jen prostřednictvím QR 
kódů rozeslala stovky tisíc korun 
v domnění, že zbohatne na inves-
tici do kryptoměny.

Bedlivě několik týdnů sledo-
vala fiktivní webovou stránku  
s grafem, na kterou byla odkázá-
na. Tam se vložené peníze roz-
množovaly a křivka měla stoupa-
jící tendenci.

ČAS VÝPLATY

Pak nastal ovšem problém, a to 
když chtěla svůj vysněný výdělek 
vyplatit. Toho se už žena překva-
pivě nedočkala. Poškozená nele-
nila a okamžitě vyhledala pomoc. 
Oslovila pracovníka jiné společ-
nosti, který ji přislíbil vyvedení 
a navrácení již vložených finan-

cí ze dvou virtuálních peněženek 
s kryptoměnou.

Ovšem další omyl a druhý 
podvod. Neznámá osoba od důvě-
řivé ženy vylákala další tisíce eur. 
Místo pohádkového bohatství se 
její bankovní účet ztenčil o více 
než 1 250 000 korun.

PEČLIVĚ VAŽTE

V souvislosti s tímto případem 
policisté opakovaně varují obča-
ny před útoky neznámých pod-
vodníků, ale i na pochybné re-
klamní inzerce, které slibují nere-
álné zvýhodnění naspořených fi-
nančních prostředků. Vždy pečli-
vě zvažte, kam své úspory posílá-
te. Zde platí známé české přísloví 
„Dvakrát měř, jednou řež.“

CÍL ÚTOČNÍKŮ

Cílem útočníků je oklamat 
osobu, pod různými legenda-
mi. Ať už jsou to falešné investi-
ce, napadené bankovní účty nebo 
osoba vydávající se za americké-
ho vojáka na misi. Záměr je vždy 
stejný – obrat oběť o peníze. Více 
informací k falešným „výhod-
ným“ investicím najdete rovněž 
na této tiskové straně.
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Policisté velmi často informují o nutnosti velké obezřetnosti 
v souvislosti s rozsáhlými podvody, které jsou páchané ve 
virtuálním prostředí. O nekalých praktikách se můžou lidé 
dočíst i v aplikacích internetového bankovnictví, kde banky 
apelují na své klienty.

 ZE ŽIVOTA POLICIE ČESKÉ REPUBLIKY

Dávejte pozor na to, kam posíláte peníze

Falešné výhodné investice. Jak se bránit?
Dostali jste nabídku výhodně 

investovat, která se nedá odmít-
nout? Zbystřete, je tu nový trik 
podvodníků.

JAK TO FUNGUJE?

n Hlavním cílem podvodníků je 
získat vzdálený přístup na plochu 
vašeho počítače a odcizit peníze.
n Útočník na internet umístí lá-
kavou reklamu slibující zaruče-
né zisky. V reklamě se pro zvýše-
ní důvěryhodnosti mohou objevo-
vat známé osobnosti a významné 
společnosti.
n Reklama vybízí k vyplnění 
kontaktního formuláře. Po ode-
slání údajů je oběť oslovena na-
příklad telefonicky podvodníky, 

kteří se vydávají za pracovníky 
různých investičních společností.
n Roztáčí se kolotoč intenzivní 
manipulace. Oběť poskytne osob-
ní údaje, snímky osobních dokla-
dů, údaje o platební kartě a na-
konec umožní i vzdálený přístup 
na plochu svého počítače (na zá-
kladě telefonických instrukcí na-
instaluje do svého počítače soft-
ware, který vzdálený přístup 
umožnuje).
n Pod dojmem regulérní investice 
odesílá oběť své peníze přímo pa-
chateli nebo je díky poskytnutým 
nástrojům provádí sám pachatel.
n Podvodníci využívají profesi-
onálně vypadající investiční plat-
formy. Vše vypadá velmi věro-
hodně a slouží k prodlužování ne-

vědomosti či vylákání dalších fi-
nančních prostředků.

JAK SE NENECHAT
OKRÁST?

n Nikdy neposkytujte vzdálený 
přístup k vašemu počítači niko-
mu, koho neznáte.
n Pachatelé vás mohou oslovo-
vat například telefonicky, e-mai-
lem, nebo lákavou reklamou. Ne-
věřte bezhlavě telefonním číslům 
volajících, protože i ID volajícího 
může být podvržené.
n Neposkytujte ani žádné vaše 
osobní informace, nebo informa-
ce o vašem bankovnictví.
n Pamatujte, že v případě in-
vestování je riziko výhradně na 

straně investora. Volte proto pro 
zhodnocování svých peněz jen 
ověřené a renomované investiční 
společnosti.
n Nikdy plně nedůvěřujte recen-
zím, ty může napsat kdokoliv.
n Nepodléhejte manipulativní-
mu jednání, fiktivnímu doporuče-
ní celebrit, falešným novinovým 
článkům a už vůbec ne slibům za-
ručených investic bez rizika.
n Pokud údaje o svém bankov-
ním účtu pod vlivem manipulace 
poskytnete podvodníkovi, ihned 
kontaktujte svou banku.

Obsah strany připravil:
por. Václav KRIEGER

oddělení tisku a prevence
KŘP Ústeckého kraje

Ilustrační foto: Petr PROKEŠ



Výstava se jmenovala Ohléd-
nutí. K vidění na ní byly obrazy 
Karla Gyurjana.

AUTOR

Kdo se pohybuje v kulturní 
sféře nebo má alespoň hodně in-
formací z tohoto prostředí, tomu 
srdce právě poskočilo radostí.

Mnohým ale toto jméno a pří-
jmení nic neříká. Zatím. Stačí ale 
připomenout něco málo k osvěže-
ní paměti.

Karel Gyurjan se v roce 2013 
zúčastnil 5. ročníku Sochařské-

ho sympozia. Akce byla pravidel-
ně pořádána v areálu u přesunuté-
ho kostela.

Právě tam autor vytvořil sochu 
z pískovce nazvanou Intermezzo. 
Dílo stojí v parku na Zahražanech 
mezi ulicemi Jana Opletala a Za-
hražanská.

Na této tiskové dvojstraně se 
na sochu můžete podívat, přináší-
me její fotografii.

Takže jste se dovtípili, že Kar-
la Gyurjana vlastně dobře znáte?

VÝSTAVA

Ale vraťme se do divadla na 
výstavu. Co jsme se na zveřejně-
ných materiálech o autorovi, jenž 
se narodil v roce 1960, vlastně 
dozvěděli?

Především to, že žije a tvo-
ří v Mostě, vystavuje samostat-

ně v České republice, zúčastnil se 
mnoha společných výstav u nás 
i v zahraničí. Realizoval několik 
rozměrných plastik ve veřejném 
prostoru.

Zabývá se malbou, grafikou, 
sochařinou, příležitostně ilust-
racemi knih, bibliofilií. Od roku 
1984 je členem výtvarné skupiny 
Kontakt, původně pod vedením 
Kamila Linharta.

MNOHOSTRANNÝ  
TVŮRCE

Prof. Dr. Jaroslav Brožek, 
CSc. o něm napsal: „Karel Gyur-
jan je mnohostranný tvůrce, kte-
rý reaguje až násilnicky na nové 
podněty, které přináší život i au-
torova vnímavá mysl. Vyjadřuje 
se mnoha prostředky – od grafiky 
přes malbu až po sochařskou troj-
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Městské divadlo v Mostě chce ještě více obohatit kulturní 
život v okresním městě. Proto začalo ve svých prostorách 
pořádat výtvarné výstavy. Za jednou z nich – o nichž se do-
mníváme, že měla zatím ve veřejnosti největší ohlas – se 
ohlédneme. Zaslouží si to. Jak výstava, tak její protagonis-
ta. Ostatně je to Mostečan.

V pestrém světě Karla Gyurjana – smyslném

Z obličeje Karla Guyrjana se dá vytušit 
pocit touhy po vytvoření něčeho nové-
ho, možná až překvapivě neobvyklého.

Most - Zahražany: Autor před svojí sochou z pískovce nazvanou Intermezzo. Byla vytvořena na 5. ročníku Sochařského sympozia v roce 2013. (V pozadí 
vpravo budova kojeneckého ústavu.) Do parku se dostanete pohodlně autobusy MHD č. 17 a 20 (zastávka Zahražany).
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a laskavém i dráždivém – je radost trávit čas

rozměrnou tvorbu objektů a plas-
tik. V jeho tvorbě je cosi až dráž-
divě a provokativně surreálného, 
což vyjadřuje jednou figurativ-
ně, jindy nefigurativně. Zaujme 
vás jeho zanícený zápal, s nímž 
se zmocňuje neobvyklých řeše-
ní své životní problematiky. Mu-
síme obdivovat jeho úsilí, jež ho 
vede k tak rozmanitému výtvar-
nému vyjádření.

ROZHOVOR

V divadle na panelech byl pub-
likován také text rozhovoru s au-
torem.

 
Kolikátá je to vaše výstava?
Od oka asi padesátá. V Mostě 

asi patnáctá.

Tady v divadle jsou nové věci?

Nové jsou jen obrazy. Grafika 
je starší, ale vystavená ještě ni-
kdy. Hodně staré jsou ty rolety.

Proč malujete a odkdy?
To je teda chytrá otázka… Tak 

od roku 1974, abych se trochu vy-
dováděl. Maluju tak třicet hodin 
týdně. V ateliéru mám nějakých 
sto dvacet hotových obrazů.

Kde by vaše obrazy měly viset?
Ideálně v galeriích. Moje ob-

razy mají špatné rozměry k tomu, 
aby je lidi mohli mít doma. Když 
jsem začínal, dělal jsem formáty 
na převezení autem, později jsem 
přešel na velké formáty. Chci vy-
stavovat v galeriích a tam se malé 
formáty nehodí. Baví mě ale i gra-
fika. Tu dělám, když se potřebuju 
odreagovat, když mě obraz zadusí 
a musím se z toho vymanit.

Vybíráte si kupce, nebo pro-
dáte obraz komukoliv?

Když si jdu koupit kalhoty, 
musí mi sednout. Stejně tak ku-
pec.

Proč vystavujete jen v rela-
tivně blízkém okolí?

Na organizování výstav ne-
mám. Za tím musíš lítat, musíš 
být aktivní, ztratíš svobodu. Ma-
líř, který hodně vystavuje, najez-
dí spousty kilometrů, všechno si 
musí zaplatit, nestíhá už tvořit, 
nezbývá mu čas. Kdo chce hod-
ně prodávat, musí se přizpůsobit 
vkusu zájemců a já se přizpůso-
bovat nechci.

VERNISÁŽ

Na vernisáž, přestože nebyla 
ani moc propagovaná, přišlo hod-

ně lidí, a překvapivě docela mla-
dých. To v Mostě není úplně ob-
vyklé.

Excentrické až teatrálně bláz-
nivé úvodní slovo kolegy teplic-
kého výtvarníka Jaroslava Kar-
chňáka alias Jerryho z  volného 
uměleckého sdružení Šlauch ov-
šem ke Gyurjanovým obrazům 
sedělo.

Morem dnešního pojetí výtvar-
ného umění jsou autoři bez in-
vence, kteří pod pojem „abstrak-
ce“ namatlají kdeco. Figury Karla 
Gyurjana sice nejsou dvakrát fo-
tograficky věrné, ale jsou sympa-
tické, invenční a plné dráždivého 
napětí. Živelné, zemité, smyslné  
a laskavé. Je to pestrý svět, ve 
kterém je radost trávit čas.

Text a foto:  
Tomáš ONDRÁŠEK

Výraz v obličeji to říká zcela jasně: Připravit výstavu je pořádná fuška! Člověk 
se přitom pořádně nachodí sem a tam.

Obličej na plakátu (vlevo) je více optimistický než obličej skutečného tvůrce 
skloněného nad podlahou. Přemítání o pořadí obrazů dá zabrat.

Na vernisáži bylo vidět překvapivě hodně zájemců o seznámení se s autorovou tvorbou.

Informací o autorovi bylo na verni-
sáži i v průběhu celé výstavy docela 
dost. Kdo chtěl vědět, dozvěděl se.

Tak kam s ním? Kam ho pověsit? 
Které místo bude pro něj nejvhodněj-
ší, nejlepší?



Soutěž O zlatou kuklu společ-
nosti SIAD se uskutečnila pod zá-
štitou hejtmana Ústeckého kraje 
Jana Schillera a také pod záštitou 
Svazu průmyslu a dopravy České 
republiky.

PODPORA  
VZDĚLÁVÁNÍ

Soutěž se skládala jako vždy 
předtím ze dvou částí – teoretic-
ké a praktické. Teoretická slou-
ží k prověření znalostí z tech-
nologie a bezpečnosti svařování  
a píše se při ní test. Praktic-
ká část má prokázat, že studen-
ti umějí proměnit teorii v praxi 
v podobě dovedností při svařo-
vání. Středoškoláci se utkali ve 
třech svářecích metodách. Byly 
jimi metody 111, 135 a 311.

Do této odborné soutěže se 
přihlásilo 21 středních škol ze 
sedmi krajů, celkem se účastni-
lo 43 žáků.

Střední škola technická  
v Mostě-Velebudicích uspořádala 
8. ročník soutěžního klání po tří-
leté pauze.

Jedním z hlavních cílů toho-
to jinak pravidelného setkávání je 
podpora učňovského technické-

ho vzdělávání v České republice 
a výměna zkušeností mezi odbor-
nými pedagogy.

NEJLEPŠÍ

Absolutním vítězem soutěže 
O zlatou kuklu společnosti SIAD 
se stal Václav Roztočil ze Střední 
odborné školy Jarov (v Praze) se 
součtem bodů 251.

Druhé místo obsadil Marian 
Vrána ze stejné školy se součtem 
bodů 224.

Pořadatelům a svým spolužá-
kům udělal velkou radost Jiří Ma-
tes z velebudické školy, jenž vy-
bojoval třetí místo. Součet jeho 
bodů dosáhl cifry 218.

Nejúspěšnější školou se stala ta 
z pražského Jarova – tamní střed-
ní odborná škola zvítězila s celko-
vým součtem 475 bodů. Její zá-
stupce dostal od Svazu průmyslu 
a obchodu České republiky nejen 
cenu, ale i bronzovou plaketu.

SETKÁNÍ

Se středoškoláky se osobně se-
tkal a pohovořil s nimi hejtman 
Jan Schiller. Mezi váženými hos-
ty byli také senátor Jan Paparega, 

primátor statutárního města Mos-
tu Marek Hrvol a mnoho dalších 
osobností z regionu.

PODĚKOVÁNÍ

Velké poděkování patří hlavní-
mu partnerovi firmě SIAD a dal-
ším společnostem, které podpoři-
ly tuto odbornou soutěž určenou 
pro středoškoláky.

Významnými partnery akce 
byly Ústecký kraj, Svaz prů-
myslu a dopravy ČR, statutár-
ní město Most, CzechInvest, Fro- 
nius, Okresní hospodářská komo-
ra Most, Vršanská uhelná, Nexen 

Tire, Yanfeng Czechia Automotive 
Interior Systems, Skupina ČEZ.

Těšíme se s nimi na setkání  
v rámci 9. ročníku akce v dubnu 
2024!

Text: Ivan BALÁŽ
Foto: Roman SIGMUND
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Michal Vira (vlevo) z pražské Střední odborné škola Jarov převzal ocenění Svazu 
průmyslu a dopravy ČR – bronzovou plaketu pro nejúspěšnější školu. Za svaz mu 
ji předal Petr Teplý, regionální manažer pro Prahu, Středočeský a Ústecký kraj.

Dívky, které se zúčastnily soutěže ve svařování, byly (zleva): Kateřina Podhorská 
z Gymnázia a Střední odborné školy Podbořany, Barbora Oličová ze Střední 
školy technické Most, Tereza Lepišová ze Středního odborného učiliště Hubálov.

Ředitel školy Karel Vokáč předal květinu dívce za účast v soutěži ve svařování. 
Tou dívkou byla Barbora Oličová z domácího prostředí, tedy ze Střední školy 
technické Most-Velebudice. Je žákyní 1. ročníku oboru strojní mechanik.

Dílny odborného výcviku Střední školy technické v Mostě-
-Velebudicích se 25. dubna staly dějištěm 8. zápolení střed-
ních odborných škol z celého Česka ve svařování.

Velebudický Jiří Mates dokázal, že Most

MOTTO SOUTěŽE
Každý soutěžící má nárok  
na věcnou cenu, protože  

je nejlepším žákem, 
řemeslníkem ze školy,

která se soutěže účastní.



Absolutní vítěz Václav Roztočil z pražského Jarova si zkouší zlatou kuklu. Po boku 
(vlevo) Karla Vokáče, ředitele školy, a Jiřího Černého, zástupce společnosti SIAD.

Primátor Marek Hrvol sleduje soutěžní klání v doprovodu zástupce ředitele 
pro odborný výcvik na Střední škole technické Most-Velebudice Jiřího Vavříka.

Významným partnerem akce byl Ústecký kraj zastoupený hejtmanem Janem Schillerem (zcela vlevo). Organizátoři soutěže jej ve SŠT Most při příjezdu přivítali  
a poděkovali za podporu. Byli jimi zástupce ředitele pro odborný výcvik Jiří Vavřík, zástupkyně ředitele pro teoretické vyučování Markéta Vintrová, ředitel školy Karel 
Vokáč a vedoucí učitel odborného výcviku Ivan Baláž, zakladatel celostátní odborné soutěže.
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umí taky a patří k celorepublikové špičce



Čtyřdenní cestu přes Rakousko, 
Slovensko, Maďarsko, Rumunsko 
a Bulharsko absolvují vozy starší  
30 let. Denně budou překonávat 
vzdálenost delší než 500 km. Trasa 
závodu je pouze doporučená s kon-
trolními průjezdními body, ale po-
sádky mohou zvolit i vlastní cestu.

ČECH A TUREK

Start si nenechal ujít ani J. E. P. 
Egemen Bagis, turecký velvysla-
nec v Česku, jenž společně s Jose-
fem Zajíčkem, hlavním organizá-
torem akce, jízdu před Národním 
technickým muzeem slavnostně 
odstartoval.

Mezi přihlášenými vozy je pes-
trá směsice automobilů od Škody 
100 z roku 1975, přes BMW 3.0 E9 
CSi (1974), Jaguar E-Type roadster 
(1963) až po Rolls-Royce Corniche. 
Nejstarším vozem ve startovním 
poli je Škoda 1102 Tudor Roadster 
z roku 1951.

Mezi posádkami jsou milovní-
ci historických aut převážně z ob-
lasti byznysu. Mnozí z nich už mají 
za sebou několik podobných dál-
kových rallye, případně další zku-
šenosti s méně tradičními způsoby 
cestování, nebo závody.

DUCHOVNÍ OTEC

Duchovní otec dálkové jízdy, Jo-
sef Zajíček, který je mimo jiné také 
majitelem mosteckého autodromu  
a hodinářské manufaktury ROBOT, 
chce vytvořit z Oldtimer Expressu 
tradici a věří, že nezůstane u jedno-
ho ročníku. „Jsem rád, že se podařilo 
vše včas zorganizovat, že nás pod-
pořili partneři a že se konečně může-
me vydat na cestu. Sám jsem velmi 
zvědavý na to, co nás všechno čeká, 
a těším se na celou cestu, i když je 
jasné, že nebude jednoduchá. Věřím 
ale tomu, že jsme dobře připraveni  
a získáme i mnoho nových zkuše-
ností do budoucna,“ řekl Josef Zají-
ček, který řídí Tatru 603 z roku 1959 
a tvoří posádku se svým tureckým 
obchodním partnerem.

ČESKÉ SKLO

Cesta Oldtimer Expressu sledu-
je směr legendárního železniční-
ho spoje a v Istanbulu bude v nedě-
li 21. května zakončena slavnostním 
večerem za účasti prezidenta turec-
kého autoklubu. Posádky, které do-
razí do cíle, obdrží originální trofe-
je z českého skla, jejichž výrobu si 
vzala na starost známá sklárna Pači-
nek Glass.

V CÍLI DŘÍVE

Více než dvacítka veteránů do-
razila do cíle v Istanbulu v sobotu  
20. května odpoledne, tedy o den 
dříve. Vozy absolvovaly trasu delší 
než 2 200 km.

Společným příjezdem na náměs-
tí k mešitě Hagia Sophia jízda vyvr-
cholila. „Jsem samozřejmě unavený, 
ale taky nadšený, že se jízda povedla 
a že všechna auta dorazila do cíle,“ 
sdělil po příjezdu Josef Zajíček a do-
dal: „Děkuji všem účastníkům a bla-
hopřeji jim ke skvělým výkonům. 
Velký dík patří zároveň servisním 
týmům, protože odvedly skvělou 
práci a bez nich by mnohé posádky 
do cíle asi nedorazily. Samozřejmě 
děkuji i našim partnerům, kteří nám 

26 Krušnohor, zpravodaj stavebního bytového družstva

Josef Zajíček a jeho láska – Tatra 603 z roku 1959.

Start v Praze před Národním technickým muzeem.

České historické vozy před mešitou Hagia Sophia.

Do Istanbulu odstartoval Oldtimer Express,
Ve středu 17. května ráno odstartovala od budovy Národního 
technického muzea v Praze jízda Oldtimer Express, která si 
kladla za cíl projet trasu z Prahy přes Balkánský poloostrov 
a zakončit ji v Istanbulu. Jejím účastníkem byl také Josef 
Zajíček, majitel Autodromu Most. Jak akce probíhala?



pomohli tento bláznivý nápad pro-
měnit ve skutečnost.“

ŠKODA TUDOR PRVNÍ

Nechyběla ani posádka nejstar-
šího vozu Škoda Tudor Roadster  
z roku 1951, která během cesty do-
kázala několikrát dorazit do cíle etap 
jako první. „Úspěch spočívá v pří-
pravě a my jsme auto připravova-
li pečlivě. Výhoda starších škodo-
vek spočívá v tom, že mnoho dílů 
je kompatibilních a tak naše přípra-
va nebyla tak složitá jako u jiných 
vozů,“ okomentoval jízdu Alois 
Krejčí během nedělního slavnost-
ního galavečera, v jehož průběhu 
všechny posádky slavnostně převza-
ly trofej z českého křišťálu.

SÁM IVO TŮMA

Dalším z nepřehlédnutelných 
účastníků byl Ivo Tůma, který jako 
jediný absolvoval celou trasu ve 
voze sám – a to za volantem Škody 
Octavia z roku 1960. Auto zprovoz-
nil až těsně před závodem a celou 
cestu urazil bez jediného technické-
ho zádrhelu. „Největší strach jsem 
měl z toho, že nedojedu na start,“ 
popsal svůj výkon za volantem Ivo 
Tůma. Ten často musel na cestu vy-
razit jako jeden z prvních a do cíle 
etap dojížděl obvykle později než 
hlavní část startovního pole.

KLIKATÉ OKRESKY

Během cesty si posádky vyzkou-
šely jízdu v rumunských a bulhar-
ských horách, nížinách, na dálnicích 

i klikatých okreskách. Ve startovním 
poli byly vedle zmíněných vozů za-
stoupeny další vozy všech kategorií 
od dvojice MINI přes několik vozů 
Škoda, Porsche, BMW, Jaguar až 
například po Citroen CX Pallas nebo 
Rolls-Royce Corniche, kterým jel 
Jiří Jírovec, bývalý závodník, sbě-
ratel historických rallyových vozů  
a majitel společnosti Invelt.

UVÍTÁNÍ PREZIDENTEM

Proplést se rušným provozem 
patnáctimilionového Istanbulu po-
máhala policejní eskorta. Úzké ulič-
ky starého města potrápily hlavně 
řidiče větších aut. Posádky uvítal 
prezident tureckého autoklubu a zá-
stupci ministerstva kultury, kteří po-
máhali se zajištěním jízdy v míst-
ních podmínkách.

ZASE NA JAŘE

„Už se samozřejmě bavíme  
i o pokračování v příštím roce. Ur-
čitě chceme jet ve stejném obdo-
bí, protože na jaře je ideální počasí 
jak pro techniku, tak i pro nás jako 
posádky. Chtěli bychom opět i do 
Istanbulu, ale pro změnu zas jinou 
trasou a možná bychom to i o něja-
ký ten den protáhli,“ odpověděl Jo-
sef Zajíček na otázku ohledně plánů 
na pokračování akce.

Další fotografie z průběhu ces-
ty Oldtimer Expresu najdete na 
www.facebook.com/OldtimerEx-
pressPraha.

Text: Radek LAUBE
Foto: Oldtimer EXPRESS
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Účastníci jízdy plni radosti, že všichni dojeli.

Josef Zajíček se svojí tatrovkou s číslem 4.

Kolona vozů veteránů poutala pozornost chodců. Vozy urazily cestu dlouhou 2 200 kilometrů.

z Prahy do cíle dorazilo všech 23 posádek!
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Poté, co skončila dlouhodobá 
soutěž MOL liga se interliga, jak 
se také nazývá, rozdělila na čes-
kou a slovenskou část.

O TITUL MISTRA

V boji o titul mistra České 
republiky si zahrály Zora Olo-
mouc, Sokol Písek, Slavia Praha 
a obhájce DHK Baník Most.

Ve skupině play-off se utka-
ly první celek se čtvrtým a dru-
hý se třetím. Vítězové postoupi-
li do finále. Hrálo se pohárovým 
způsobem – pouze na dva zá-

pasy, kdy se sčítají body, skóre, 
branky.

SEMIFINÁLE

Semifinále o titul rozehrál Ba-
ník v Olomouci, se kterou letos 
ještě nevyhrál (doma 25:25, ven-
ku 22:22).

ZORA OLOMOUC 23
DHK BANÍK MOST 28
(poločas 14:17)

Prvních dvacet minut bylo vy-
rovnaných. Obě družstva hrála 

opatrně, snažila se nedělat chy-
by. Ústředními hráčkami byly obě 
brankářky. U domácích to byla 
Polášková a v mosteckém dresu 
Dominika Müllnerová. Na konci 
prvního poločasu zvýšil Baník ak-
tivitu a dostal se do tříbrankového 
náskoku. Mostečtí fanoušci hnali 
tým Černých andělů za vítězstvím.

Ve druhé půli začaly mostecké 
ženy své tažení za prvním vítěz-
stvím v letošním roce nad Olo-
moucí a svůj náskok zvýšily na 
osm branek (18:26). V poslední 
desetiminutovce již Most šetřil 
síly do dalšího souboje a domácí 

snížili na přijatelných pět branek 
do odvety hrané v Mostě.
n Nejvíce branek za Olomouc: 
Kuxová 6, Mojžíšová 4, Záviš-
ková 4
n Sestava a branky za Most: 
Müllnerová, Janssen – Stříško- 
vá 3, Andrýsková 4, Šutranová, 
Veselovská, Pokorná 1, Mikul-
čík 2, Řádová, Cholevová 11/1, 
Eksteinová 1, Maňáková, Špone 
3, Poláková 3, Mikulášková
n Hodnocení trenéra DHK 
Zora Olomouc Libora Malínka: 
„Výsledek jsme si před utkáním 
představovali jiný, chtěli jsme 

 ČERNÍ ANDĚLÉ

Mostecké ženy podesáté za sebou ve finále,

Černí andělé se snažili na domácí palubovce vyhrát, ale jejich úsilí tentokrát nebylo korunováno úspěchem. Slavia projevila sílu – fyzickou i morální.



uhrát lepší. V Mostě to bude vel-
mi těžké, daleko těžší než tady, ale 
uděláme všechno pro to, abychom 
skóre srovnali a udělali semifinále 
play-off ještě dramatické.“
n Hodnocení trenéra DHK Ba-
ník Most Jiřího Tancoše: „Do 
Olomouce jsme přijeli s tím, že 
bychom byli rádi, kdybychom vy-
hráli, to se nám nakonec povedlo. 
Je to hodně dobrá výchozí pozi-
ce pro odvetu. Ještě ale není nic 
rozhodnuto, ještě nás čeká šede-
sát minut, takže jsme spokojeni 
minimálně s 50 minutami toho-
to utkání. V prvním poločase nám 
fungoval asi víc útok než obrana, 
ve druhém poločase to bylo tak 
nějak na solidní úrovni v útoku  
i v obraně, super zachytala Dom-
ča (Müllnerová), která nám po-
mohla v důležitých momentech, 
v těch čistých vyložených šan-
cích Olomouce, což samozřejmě 
my potřebujeme. Některé hráč-
ky přišly zase po léčení zranění, 
neměly úplně zápasovou ani tré-
ninkovou vytíženost, takže to pro 
ně byl dobrý test. Vyzkoušely si, 
jak jsou na tom fyzicky. Nikdo se 
nám nezranil, takže to je pro nás 
taky moc důležité.“
n Diváků: 300 + 38 z Mostu, 
vyprodáno.

DHK BANÍK MOST 31
ZORA OLOMOUC 29
(poločas 15:13)

V Mostě se hrála zajímavá, 
rychlá, ale taky trochu nervóz-
ní házená. Hanačky přijely s od-
hodláním zvítězit. Tu samou sna-
hu projevili Černí andělé s tím, že 
v domácím prostředí neradi pro-
hrávají.

Domácí se ujali vedení o jed- 
nu až dvě branky, ovšem  
v 18. minutě vedly Olomoučan-
ky 7:8. Hned z protiútoku vyrov-
nala Aušra Špone, jednadvace-
tiletá Litevka v barvách Mostu. 
Její forma jde poslední dobou 
strmě nahoru. Svým výkonem se 
zařadila mezi další obávané stří-
lející spojky Cholevovou a And-
rýskovou, o které ovšem Baník 
po sezoně přijde. Bylo to napo-
sledy, kdy se Olomouc dostala 
v zápase do vedení. V poločase 
vedli Černí andělé o dvě branky.

V první desetiminutovce dru-
hé půle to bylo již 21:16. Neby-
lo však rozhodnuto. Olomouc  
v 19. minutě vyrovnala na 24:24. 
Opět to byla Špone a Cholevová, 
které zařídily Mostu dvoubran-
kové vedení. To si domácí prak-
ticky udrželi do konce zápasu. 
Most postoupil do finále se Sla-
vií Praha.
n Sestava a branky za Most: 
Müllnerová, Janssen – Stříško- 
vá 4, Andrýsková 5, Šutranová, 
Veselovská, Pokorná, Mikulčík 2,  
Schüllerová, Řádová, Cholevo- 
vá 7, Protivová, Eksteinová, Ma- 
ňáková 3, Špone 6, Poláková 4
n Nejvíce branek za Olomouc: 
Závišková 7/3, Jansová 6, Kuxo-
vá 4
n Hodnocení trenéra DHK 
Baník Most Jiřího Hanuse: 
„Pokud bych měl dnešní zápas 
vyjádřit jednou větou, tak by to 
bylo – Jsme ve finále! S Jiřím 
Tancošem se nám strašně ule-
vilo, protože jsme zase muse-
li míchat sestavou, přibyly nám 
na poslední chvíli zraněné hráč-
ky. Už je to skoro standard, na 
který si pomalu zvykáme. Pod-
statné ale je, že jsme to dokázali, 
vyhráli jsme i doma a potvrdili 
jsme, že máme svou kvalitu, a to 
je důležité. Hráčky si opět za na-
sazení a bojovnost zaslouží vel-
kou pochvalu.“
n Hodnocení trenéra DHK 
Zora Olomouc Libora Malín-
ka: „Mrzí mě, že jsme nepostou-
pili, ale s dnešní předvedenou 
hrou jsem spokojený. Nevzda-
li jsme to a byli jsme Mostu dů-
stojným soupeřem, možná dnes 
více než na naší domácí palu-
bovce. Baník vyhrál zaslouže-
ně, je to velmi kvalitní tým, ale 
mám pocit, že rozhodl zápas  
u nás doma, který jsme ztratili  
a rozdíl pěti branek proti tak 
kvalitnímu družstvu jako je 
Most, je příliš. Porazit Baník 
na domácím hřišti o pět branek 
je hodně těžké, nám se to ne-
povedlo, i když jsme sem jeli 
s tím, že tu chceme vyhrát, ale 
alespoň jsme domácí trápili až 
do šedesáté minuty. S výkonem 
a nasazením družstva jsem dnes 
opravdu spokojený.“
n Diváků: 520

FINÁLE

Do finále si vybojovaly po-
stup obhájce titulu z Mostu  
a vyzyvatel Slavia Praha. Ba-
ník k prvnímu zápasu do hlavní-
ho města přijel ve stále kombino-
vané sestavě, neboť měl velkou 
marodku.

DHC SLAVIA PRAHA 32
DHK BANÍK MOST 26
(poločas 19:12)

Domácí zahájili zápas vel-
mi zostra. Jejich akce byly pří-
močaré, jednoduché a rychlé. 
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Pokračování na str. 30

na mistrovský titul ale tentokrát nedosáhly

Černí andělé poděkovali fanouškům za jejich přízeň. Ti během zápasu vytvořili 
mohutnou zvukovou kulisu. Dobře ji bylo slyšet i v přenosu ČT sport.

V hledišti fandili a potom ke stříbrnému umístění přišli blahopřát senátor 
Jan Paparega (uprostřed snímku) a zástupkyně primátora Markéta Stará  
(v popředí vlevo).

Kolektiv hráček a realizační tým DHK Baník Most se rozloučil se sezonou 
2022/2023 v tričkách s optimistickým sdělením „Začíná cesta za titulem.“  
V nastávající sezoně 2023/2024 držíme palce!



Než se Černí andělé vzpamato-
vali, prohrávali v páté minutě 
1:4. Slavistky byly při chuti. Dál 
pronikaly děravou obranou baní-
kovských hráček a na konci po-
ločasu měl domácí tým náskok 
sedmi branek.

Na začátku druhé půle se do-
stala Slavia do luxusního násko-
ku jedenácti branek (24:13). Ba-
níku prakticky nic nevycházelo. 
Andrýsková byla v pivotu nevidi-
telná, levé křídlo Mikulčík muse-
la opět na spojku – a tak jediná, 
která dokázala vystřelit z dálky, 
byla Cholevová, jíž ale slavistic-
ká obrana dobře blokovala. Pro-
pastný brankový schodek donutil 
mostecké trenéry ke změně hry. 
Baník začal hrát vabank. V útoku 
bez brankářky, se sedmi hráčkami 
v poli, změnil i obranu na systém 
3:3 (tři vysunuté hráčky bránily 

na devítce a tři zasunuté bránily 
na šesti metrech). Kupodivu tato 
riskantní hra se začala vyplácet  
a Most v konečné fázi snížil man-
ko na šest branek. Slavia si do od-
vety v Mostě vezla výhru a šest 
branek navíc. Bude to stačit?
n Nejvíce branek za Slavii: 
Vostárková 7, Weisenbilderová 5,  
Franková 5
n Sestava a branky za Most: 
Müllnerová, Janssen, Kašparo-
vá – Hamalová, Stříšková 3, An-
drýsková 3, Šutranová 2, Ve-
selovská, Mikulčík 3, Řádová, 
Cholevová 10/3, Eksteinová 1, 
Maňáková, Špone, Poláková 4, 
Mikulášková
n Hodnocení trenéra DHK Ba-
ník Most Jiřího Tancoše: „Ne-
měli jsme ideální den, zápas nám 
nevyšel, ale je před námi druhé fi-
nálové střetnutí na domácí půdě 
a my musíme udělat všechno pro 
to, abychom ho zvládli. V našem 

dnešním výkonu bylo tentokrát 
příliš mnoho nedostatků, takže 
pokud budeme chtít vyhrát, bude-
me se muset velmi výrazně zlep-
šit. Bude to mimořádně obtížné, 
ale rozhodně to není nemožné  
a už jsme v minulosti mnohokrát 
prokázali, že to umíme.“
n Diváků: 410

DHK BANÍK MOST 24
DHC SLAVIA PRAHA 24
(poločas 10:8) 

Slavia si do odvety v Mos-
tě přivezla luxusní náskok šes-
ti branek. Hned v úvodu se uja-
la vedení 0:2. Baník srovnal a do 
konce poločasu si vytvořil dvou-
gólový náskok.

Po přestávce začali Černí an-
dělé stahovat manko z první-
ho zápasu. Za stavu 15:11 byla 
při průniku slavistickou obranou 
brutálně faulována Lucia Mikul-

čík. Rozhodčí tento faul ohodno-
tili jen dvouminutovým trestem 
proti Slavii. Baníku se však roz-
padla celá koncepce hry a soupeř 
srovnal skóre. V závěru dokonce 
o branku vedl. V posledních vte-
řinách hry dokázal Most dorov-
nat na konečnou remízu.

To ovšem hostujícím hráčkám 
stačilo k zisku titulu mistra Čes-
ké republiky.
n Sestava a branky za Most: 
Müllnerová, Janssen, Kašparová 
– Stříšková 5/1, Šutranová 1, Ve-
selovská, Pokorná, Mikulčík 1, 
Schüllerová, Řádová, Cholevová 
11/3, Eksteinová 1/1, Maňáková, 
Špone 2, Poláková 1, Mikuláško-
vá 2
n Nejvíce branek za Sla-
vii: Franková 6, Holeňáková 4, 
Jestříbková 3
n Hodnocení trenéra DHK 
Baník Most Jiřího Tancoše: 
„Musíme sportovně uznat, že 
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 LOUČENÍ

S Dominikou Müllnerovou, házenkářskou legendou
Dominika Müllnerová začína-

la původně jako – překvapivě – 
hokejová brankářka.

Dojíždění do Děčína za svým 
oddílem a pozdní tréninky mladé 
sportovkyni ale nedělaly dobře. 
Rodiče ji proto přihlásili na háze-
nou v Ústí nad Labem. Nebavilo 
ji hrát v poli, a proto od začátku 
působila v brance. Chytala sice 
způsobem fotbalového gólmana, 
ale přesto si jejího talentu všimli 
mostečtí trenéři.

V mladším dorostu již půso-
bila na hostování v DHK Baník 
Most. Časem přestoupila natrvalo 
do města pod Hněvínem. V sezo-
ně 2009/2010 již chytala společně 
s Lucií Kantůrkovou za ženy. Za-
žila s Baníkem vítězství v 1. lize  
a postup do česko-slovenské in-
terligy (MOL liga).

Při hraní házené vystudova-
la gymnázium a následně Pří-
rodovědeckou fakultu Univer-
zity Jana Evangelisty Purkyně 
v Ústí nad Labem. Pracuje ve 
společnosti DIAMO, konkrétně 
v bývalém Palivovém kombiná-
tu Ústí (PKÚ), kde má na starost 
rekultivační a asanační práce 
(například i v případě jezer Most 
a Milada).

V současnosti je to jediná pa-
mětnice, která byla u všech úspě-
chů Černých andělů. Je něko-
likanásobnou mistryní České 

republiky, úspěšnou bojovnicí  
v Českém poháru a zažila také 
prvenství v interlize stejně jako 
vítězství v Evropském poháru 

(Challenge Cup). Zahrála si dva-
krát v Lize mistryň. Je zároveň 
držitelkou také několika prestiž-
ních společenských ocenění.

I přestože je DHK Baník Most 
poloprofesionálním sportovním 
klubem, tak Dominika Müllne-
rová je ryzí amatérkou. Nejednou 
se stalo, že přijela z mistrovské-
ho zápasu na Slovensku ve čtyři 
hodiny ráno a za další tři hodiny 
již byla na svém ústeckém pra-
covišti. Na zápasy, které se hrály 
v týdnu (středa), si brala dovole-
nou, účast v utkáních v Lize mis-
tryň řešila neplaceným volnem. 
Na dovolenou jí tak zbyly pouhé 
dva týdny a několik málo dnů ve 
vánočním období.

„V nejlepším je třeba skončit,“ 
říká Dominika Müllnerová, která 
věnovala velkou část svého mládí 
vrcholové házené. Není to „zlato-
kopka“, jež by se honila za zahra-
ničním angažmá.

Její další plány? V červnu se 
vdává, chce zpočátku cestovat  
a následně založit rodinu. Přeje-
me této jedinečné brankářce hod-
ně osobních úspěchů!

Text: Petr SADÍLEK
Foto: Jan PIMPER

Dominika Müllnerová se v tomto měsíci hodlá vdát, potom se chce nějaký čas 
věnovat cestování a následně založit rodinu.



Slavie byla v součtu obou finá-
lových utkání lepší. Ukázala, ja-
kou mají i jejich mladé hráčky 
morální sílu, prohrávaly o čtyři 
branky a nepoložily se a dokáza-
ly to srovnat na remízu. My jsme 
propásli moment, kdy to bylo  
o čtyři góly a nedokázali jsme na-
výšit, to zřejmě rozhodlo. Hráč-
ky viděly, že jsme poměrně rych-
le ztratili vedení a euforie rychle 
ochladla a až do konce to byla ví-
ceméně remíza – a to už jsme cí-
tili, že už asi nebudeme mít sílu 
na obrat. Ještě jsme zkusili jít do 
osobní obrany, ale Slavia hrála 
sedm na šest, čímž nám to hod-
ně ztížila. Můžou nás mrzet i ně-
které neproměněné šance, ale ty 
Slavia měla taky. Velké poděko-
vání patří tradičně fanouškům, 
kterých přišlo ohromné množ-
ství a vytvořili úžasnou atmosfé-
ru, jen je škoda, že jsme se jim 
nemohli odvděčit ziskem titulu.“

n Hodnocení trenéra DHC 
Slavia Praha Jana Salače: „Pro 
mě to znamená možná jeden  
z vrcholů trenérské kariéry.  
I když pár úspěchů bylo, tohle je 
momentálně nejvíc. Jsem šťastný 
jak blecha. Myslím si, že holky 
asi více chtěly. Obrovsky moc.  
V druhém zápase jsme plnili po-
kyny, které jsme si řekli. Taktic-
ky jsme to rozebrali, byli jsme 
připravení na osobní souboje, 
hru tři na tři, zapojili jsme sed-
mého hráče. To rozhodlo. Skvělé 
byly individuální výkony Kud-
láčkové, Frankové, ale musím 
pochválit všechny dívky. Všech-
ny makaly, takhle to má být.“
n Diváků: 980

UMÍSTĚNÍ DALŠÍCH

Třetí místo obsadilo družstvo 
Zory Olomouc, čtvrtý skončil 
Sokol Písek.

DHK BANÍK MOST

Po jedenácti letech (počítáme 
i covidový rok, který byl anulo-
ván) skončila mostecká nadvláda 
v házené žen.

DHK Baník Most v letošním 
roce dosáhl na zlato v Českém 
poháru, v MOL lize přidal bron-
zové medaile a v nástavbě o mis-
tra Česka vybojoval stříbro.

Po převzetí stříbrných me-
dailí se mostecký klub rozloučil  
s hráčkami, které odcházejí do 
jiných klubů v zahraničí, nebo 
končí sportovní kariéru. S diváky 
se tak rozloučily Dominika Müll-
nerová, Lucia Mikulčík, Char-
lotte Cholevová, Veronika And-
rýsková a Taťána Šutranová.

Text: Text: Petr SADÍLEK
Foto: Jan PIMPER
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 LOUČENÍ

S Lucií Mikulčík, křídelnicí, kapitánkou a srdcařkou
Slzy neskrývala druhá z loučí-

cích se opor Lucia Mikulčík.
„Rozbrečel mě manžel, když 

mě žádal o ruku, teď mě rozbre-
čelo, že končím. Hrála jsem há-
zenou 25 roků, ale říkám si, že 
něco krásného končí, něco krás-
ného začíná. Těším se na dráhu 
trenérky, tu šanci chytím za pače-
sy. Jaká jsem byla hráčka, taková 
budu trenérka, medaile budu chtít 
získávat i se svými děvčaty,“ dala 
si za cíl 34letá křídelnice.

Trenéřině se věnovala už během 
hráčské kariéry, teď si bude dodělá-
vat licenci a povýší. „Budu si dělat 
nejvyšší licenci master kouče, takže 
bych mohla trénovat i v zahraničí. 
Zatím se přesunu tady v Mostě od 
žákyň k dorostenkám, jsem z toho 
příjemně nervózní,“ přiznala.

Po této sezoně je tak vyšťave-
ná, že jí házená ani chybět nebu-
de. „Jsem tak vyflusnutá, že jsem 
si řekla, že je pravý čas skon-
čit. Na vrcholu, po sezoně v Lize 
mistryň. Věk nezastavím, chci 
být taky matkou a už se vracet ne-
chci. Jasně, za staré dámy si jistě 
zahraju, ale vrcholově už ne,“ tvr-
dí přesvědčivě.

Ač se kapitánka chtěla loučit 
zlatem, nad stříbrem neohrnuje 

nos. „Sezona byla extrémně těž-
ká, můžeme být rády, že jsme ne-
skončily třeba čtvrté. Každá me-
daile je úspěch!“

Do Mostu přicházela Sloven-
ka před deseti lety a k překvapení 
mnohých si to tu oblíbila. „Lidé 
se mě ptají, co se mi líbí na Mos-
tu. Já ho mám ráda, ale všichni se 
diví, když o něm povídám. Miluju 
ho, získal si mě přírodou, lidmi, 
házenou. Chtěla jsem vždy hrát  
v Německu a tady mi to Němec-
ko připomíná. Tím, jak to tu háze-
nou žije. Hned mě vtáhlo, jak se 
tu pracuje, všechno mě tu oslni-
lo,“ líčí Lucia Mikulčík.

Stěhovat se ze severu Čech za-
tím rozhodně nehodlá. „Všich-
ni jsou překvapení tím, že tu zů-
stávám, že neodcházím třeba na 
Moravu nebo na Slovensko. Ale 
já bych to nedokázala. Město teď 
vyhlásilo anketu Srdcař Mostu a já 
jsem v nominaci, těší mě, že mě tu 
lidé vzali, že jsem už jejich. Mám 
to tady ráda a zatím nikam odchá-
zet nebudu.“ Tak hodně štěstí!

Text: 
Ondřej BIČIŠTĚ (MF Dnes)

(Zdroj: iDnes.cz)
Foto: Jan PIMPER

„Město vyhlásilo anketu Srdcař Mostu a já jsem v nominaci, těší mě, že mě tu 
lidé vzali, že jsem už jejich,“ vyznala se z lásky k Mostu Lucia Mikulčik.

CHCETE VIDěT 
ZÁZNAM PŘENOSU 

DHK BANÍK – SLAVIA 
NA ČT SPORT?

Postup:
1) adresa www.ctsport.cz
2) nad zeleným pásem klikněte 

na TV program
3) nahoře nastavte datum So 

20. 5.
4) ve sloupci ČT sport najdě-

te čas 18.00 h a klikněte na 
DHK Baník Most

(pp)

VÝROK ZÁPASU
„My bychom tu dnes trhaly par-
kety a radši tu umřely, než aby si 
desátý titul odnesl Most,“ řekla 
České televizi slavistická bran-
kářka Petra Kudláčková, která 
se před sezonou vrátila do praž-
ského klubu po čtyřech letech  
v zahraničí. (pp)


